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023 Anders

Hoe Anders is 023 volgens Johan Remkes
Haarlem -  Het gebouw van het Provinci-
ale bestuur Noord Holland aan de Dreef 
in Haarlem ligt er weer prachtig bij na een 
grondige renovatie de afgelopen periode. De 
nieuwe ondergrondse parkeergarage onttrekt 
het blik aan het oog en de gevels van het 
gebouw lijken weer als nieuw. 

 Aan de achterkant is de nieuwe golvende 
glazen gevel in vol ornaat te bewonderen. 
Wij worden de GS-zaal in geleid, die stamt 
uit 1789, en prachtige blauwe zaal vol met 
ornamenten en meubels uit de 18e en 19e 
eeuw. Commissaris van de Koning Johan 
Remkes ontvangt ons voor een interview. 

‘Wat onderscheidt de regio 023 van de rest 
van de provincie Noord Holland?’ 

“Los van de vrijstaat Amsterdam, waar de 
regio tegenaan ligt, is dit gebied, voorna-
melijk de regio Zuid Kennemerland, van 
grote historische waarde. Economisch ook, 
het heeft veel potentie. Haarlem wordt nu 
ontdekt als aantrekkelijke vestigingsstad 
voor studenten, op een ruim kwartier 
treinen van het centrum van Amsterdam. 
Haarlem is natuurlijk ook de hoofdstad 
van de provincie Noord Holland, heeft al 
heel lang een industrieterrein, namelijk 
de Waarderpolder, dat ook voor heel veel 
werkgelegenheid zorgt. We hebben in de 
regio de oude Buitens en landhuizen wat 
natuurlijk ook een verrijking is voor het 
gebied en wat je op die manier ook nergens 
anders in Nederland vind vindt. 

 Dat heeft natuurlijk te maken met de 
historie van dit gebied, dat maakt dit gebied 
én de unieke hoofdstad Haarlem niet te 
vergeten. Haarlem heeft een aantal jaren 
geleden besloten om de culturele functies 
te versterken. Daarnaast heeft Haarlem zijn 
restaurants en zijn winkelbestand uitste-
kend op orde en vervult daardoor ook een 
overloopfunctie voor Amsterdam. Je ziet 
ook aan Haarlem dat het goed gaat in Ne-
derland met de steden en met de stedelijke 
gebieden. Dat geldt voor het hele gebied 
van de metropoolregio Amsterdam, dus 
ook voor de regio Haarlem. En daarnaast 
is dit gebouw natuurlijk een uniek onder-
komen. Er zijn wel meer provincies die in 
een historische omgeving zitten, maar niet 
in een onderkomen met deze uitstraling en 
allure.

 Anekdote: een paar jaar geleden was er een 
quiz met Tweede Kamerleden, waarbij er 
een Kamerlid best boos was op een ander 
Kamerlid, dat niet wist dat Amsterdam de 

hoofdstad van Noord Holland was….” 

‘Het gaat dus goed met de stedelijke om-
gevingen, ook met Haarlem. Waar ligt dat 
aan?’
 
Dat is een internationale trend, dat heeft 
te maken met korte afstanden en heel veel 
contacten. Daarmee wordt voldaan aan 
heel veel voorwaarden op het terrein van 
innovatie. Dat zie je in de Waarderpolder 
met de 3D-ontwikkelingen. Wij hebben 
lang gedacht dat de economie het zou gaan 
redden op de zakelijke dienstverlening. 
Dat heb ik altijd een ernstig misverstand 
gevonden. De maakindustrie is van grote 
betekenis voor de werkgelegenheid, maar 
ook überhaupt voor het bestaan van een 
bloeiende zakelijke dienstverlening. Het 
is echt een illusie om te denken dat je wel 

economisch kunt groeien zonder maakin-
dustrie. De maakindustrie in ons land moet 
veel meer gekoesterd worden en daar hoort 
bij een niet aflatende inspanning om tech-
nisch geschoold personeel te verkrijgen. Bij 
al die maakbedrijven waar ik kom krijg ik 
steeds dat verhaal te horen. Daar ligt een 
knelpunt. In de sfeer van Techno campus 
gebeuren hier ook een aantal dingen. We 
hebben de uitstraling van TaTaSteel in onze 
omgeving, wat natuurlijk een industrieel 
icoon is in dit hele gebied.
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Hoe zit het met Schiphol, een andere grote 
economische motor in de regio?

 Schiphol valt onder de Haarlemmermeer, 
maar valt wel onder het stedelijke netwerk 
en is onderdeel van de Metropoolregio 
Amsterdam. Er wordt in dit land verschrik-
kelijk veel over bestuurlijke structuren 
gepraat, daar hebben we recent nog een 
heel goed voorbeeld van meegemaakt. 
Maar de metropoolregio Amsterdam is een 
informeel netwerkachtig samenwerkings-
verband. Geredeneerd naar de vraag wat 
inhoudelijk wenselijk is, bijvoorbeeld hoe 
zet je Zandvoort als badplaats voor Am-
sterdam nog meer en nog beter op de kaart, 
wat is daar voor nodig, dát type discussies, 
dan is het samenwerking op maat. Het be-
sturen van een stedelijke regio heeft weinig 
met vaste bestuurlijke grenzen te maken 
maar meer met maatwerk afspraken met ad 
hoc bestuurlijke partners. 
 
Dat is ook de wijze waarop de provincie er 
mee om moet springen. In het ene geval 
heb je gemeenten als partner nodig, in een 
ander geval heb je culturele instellingen als 
partner nodig, in weer een ander geval heb 
je partners uit het sociaal economische veld 
nodig. Van keer tot keer zal je daar je eigen 
verbanden in moeten kiezen. In deze om-
geving is dat zeker een boeiende uitdaging. 
Amsterdam en Zuid Kennemerland is een 
van de gebieden met de meeste dynamiek 
en ook met de meeste groeipotentie. De 
vraag is hoe je die groeipotentie nog verder 
kunt versterken. Dat is voor alle spelers 
in dit gebied de basisvraag. In de regio’s 
Eindhoven en Rotterdam gebeurt ook heel 
veel, maar als je kijkt naar de bijdrage aan 
het bruto nationaal product, dan is dit het 
sterkste gebied van Nederland. 

Wat moet er gebeuren om die groeipotentie 
die hier zit, om die aan te wakkeren vanuit 
bestuurlijk opzicht?

Er zijn nog enige verbeteringen nodig op 
het terrein van externe bereikbaarheid. De 
discussie A8 en A9 bijvoorbeeld. Er zijn 
weinig mensen die zich dat realiseren, maar 
als het gaat over nieuwe bedrijfsvestigin-
gen, dan is een waaier aan overwegingen 
van belang. Als een Amerikaans bedrijf 
overweegt om zich in west Europa of Ne-
derland te vestigen, dan wordt er met name 
naar de omgeving gekeken. Dan praat je 
over een groot aantal voorbeelden van 
zaken waar we het net over hadden. Wat 
verder van belang is, dat is voor de overhe-
den niet een directe verantwoordelijkheid, 
dat is wel een soort faciliterende verant-
woordelijkheid. Dat is dat bedrijven elkaar 
wel makkelijk weten te vinden. Uit een 
oogpunt van creatieve innovatie, creatieve 
vernieuwing, is dat een hele belangrijke 
basisvoorwaarde om verder te groeien. 

Creatief en bestuurlijk, dat lijkt een paradox. 

Je moet vanuit je bestuurlijke verantwoor-
delijk goed in de gaten hebben wat er in de 
samenleving aan de orde is, waar een aantal 
sleutelfactoren zitten om tot verder succes 
te komen. Ook hier geldt weer dat je als 
overheid niet de neiging moet hebben om 
in alle opzichten dezelfde rol te vervullen. 
Dan zal je zelf wel creatief moeten zijn 
met het vinden van je juiste plek in een 
bepaald proces. De rol van de provincie is 
een andere, als het gaat over de discussie 
A8 en A9, dan het tot stand brengen van 
Oneindig Noord Holland. Van keer tot keer 
zul je soepel moeten zijn. Wij zaten altijd 
op de toer van inspraak. We hebben een 
samenleving waar zoveel kennis en kunde 
in zit, dat het de kunst is voor overheden 

en andere spelers om daar gebruik van te 
maken. Mensen aanzetten tot meedenken. 
Die denkwijze is zeker nog niet afgerond. 
Dat is ook voor overheden een leerproces. 
Als dat je insteek is als overheid, dan hoort 
daar dus bij dat ambtelijke organisaties, ook 
politici en bestuurders, durven los te laten. 
Natuurlijk wel binnen heldere kaders en je 
zult altijd moeten letten op ‘wat kost iets’ 
en daar moet je van te voren ook helder 
over zijn, maar probeer die kennis en kun-
de die er is te mobiliseren. Zie het niet bij 
voorbaat als tegenstand. 

‘Van inspraak naar vooroverleg?’ 

Het is veel meer samen. Het is een lang-
durig proces dat ongetwijfeld met horten 
en stoten zal gaan. Wij hebben een aantal 
projecten gedefinieerd die we langs deze 

lijn gaan aanpakken. Die discussie loopt in 
heel veel gemeenten ook. Bij een aantal po-
litici en bestuurders zit natuurlijk nog het 
oude planning denken, dat je van te voren 
toch op de vierkante millimeter vastlegt 
waar je over vijf jaar wilt zijn. Dat gaat vol-
strekt voorbij aan de dynamiek die er in de 
samenleving is en aan de nieuwe inzichten 
die ook ontstaan in een bepaalde periode.  

‘Kunt u in een notendop uitleggen wat 
precies de bestuurlijke rol is van de provin-
cie ten opzichte van Rijksoverheid en de 
gemeenten?’ 

De vraag stellen is hem ook beantwoor-
den. Die rol is steeds wisselend. Het toont 
in een aantal opzichten de kenmerken 
van het middenbestuur. Een aantal jaren 
geleden werd daar op een hiërarchische 
manier tegen aangekeken. Op basis van wat 
ik eerder gezegd heb is de rol die je kiest 
gebaseerd op maatwerk. Als je iets samen 
met gemeenten doet, is het adagium wat 
mij betreft ‘samen’, dus naast de gemeenten. 
De provincie heeft ook een toezichthou-
dende rol. Op bijvoorbeeld de naleving 
van milieuvoorschriften. Dan heb je als 
provincie natuurlijk ook een eigen verant-
woordelijk. In andere rollen is de provincie 
wegbeheerder. Dat is onze exclusieve ver-
antwoordelijkheid en die taak moet je goed 
vervullen. Maar als er bijvoorbeeld bij een 
infrastructurele ontsluiting  een regionaal 
economisch belang bij komt kijken, dan 
kun je soms ook de rol kiezen van samen 
met gemeenten, samen met gemeenten en 
bedrijfsleven. 
Die vaste sjablonen bestaan dus in feite 
niet meer. Soms is de provincie inderdaad 
onzichtbaar, maar dat is dan maar zo, het 
is een onontkoombaar gegeven, zelfs als 
je naar een flexibele indeling van het Huis 
van Thorbecke kijkt. Ik heb meestal niet de 
neiging om daar lang bij stil te staan, want 
dat is bijna als het praten over het weer; je 
kunt er lang over praten maar weinig aan 
veranderen. 

‘De Superprovincie is uiteindelijk afgescho-
ten…’
.. We hebben een Superprovincie, dat is 
Noord Holland. 

‘Is die discussie nu afgelopen of verwacht u 
nog terugkerende bewegingen?’  
Een discussie over het middenbestuur in 
ons land is op termijn onontkoombaar en 
daar moeten we ook niet bang voor zijn. Zo 
zat deze provincie overigens ook nu in de 
discussie. Naarmate het opschalingsproces 
van gemeenten doorgaat, dan is het op een 
gegeven moment logisch dat ook op het 
punt van het middenbestuur een slag gesla-
gen wordt en met name een aantal bedrijfs-
voeringzaken kun je ook samenbrengen, 
ook met gemeenten samen. 
 
Openbaar Bestuur is nooit een doel op 
zich. Het gaat altijd om de vraag hoe je de 
taken die in de samenleving gedaan moeten 
worden, hoe je die zo goed mogelijk en zo 
goedkoop mogelijk kunt doen. Vanuit dat 
soort noties kijk ik naar het binnenlands 

bestuur. In Den Haag denken ze vaak nog 
dat je via van bovenaf geregelde samenwer-
king  je resultaten bereikt. De naoorlogse 
geschiedenis heeft wel uitgewezen dat dat 
in bijna alle gevallen mislukt is, want er 
zijn boekenkasten vol geschreven over de 
bestuurlijke structuur van dit land en er is 
buitengewoon weinig veranderd. Je hebt 
de gemeentelijke opschaling gezien. Je hebt 
decentralisatie van taken gezien, wat ook 
nu een actuele discussie is. 

 De provincie heeft als gevolg van de decen-
tralisatieoperatie veel verantwoordelijkhe-
den op het gebied van natuur gekregen. We 
hebben het openbaar lichaam Rijnmond 
opgericht, dat is inmiddels weer opgedoekt. 
We hebben de provincie Flevoland opge-
richt en daar hebben sommigen nu weer 
spijt van. Dat zijn ongeveer de concrete, 
tastbare resultaten die behaald zijn. In een 
volgende kabinetsperiode staat de discus-
sie ongetwijfeld weer op de agenda, maar 
ik hoop dat men dan, zowel procesmatig 
als inhoudelijk, de zaken even wat beter 
onderbouwen en een verstandiger route 
kiezen.

 Als men een andere insteek had geko-
zen, was het anders verlopen. Men had de 
provinciebesturen moeten uitnodigen en 
moeten zeggen, dit zijn onze randvoor-
waarden en wij verwachten van jullie dat je 
oplossingen aandraagt die aan die rand-
voorwaarden voldoen. En als jullie er niet 
binnen anderhalf jaar in slagen, dan doen 
wij het. Dat was wat mij betreft de meest 
voor de hand liggende werkwijze. Aan de 
zijde van het Rijk had duidelijk gemaakt 
moeten worden van, als dat en dat de 
uitgangspunten zijn, dan is het ook logisch 
dat dat nieuwe bestuurlijke construct ook 
een aantal Rijkstaken uit gaat voeren. Men 
heeft voor een andere route gekozen. Op de 
laatste dag van de kabinetsformatie, ik ben 
ook nog voorzitter van het interprovinciaal 
overleg, mocht ik nog op bezoek. Daar heb 
ik exact dit verhaal gehouden. Maar men 
had de afspraken al gemaakt. De resultaten 
zijn inmiddels duidelijk. Bij dat overleg 
zaten de fractievoorzitters en Henk Kamp. 

‘Wat zijn nog gevolgen van de decentralisatie 

van overheidstaken naar de gemeenten voor 
de provincie?’

De provincie is nu verantwoordelijk voor 
de Jeugdzorg. In de regio Amsterdam is dat 
de stadsregio, in de rest van Noord Holland 
de provincie. De Jeugdzorg gaat nu naar 
de gemeenten. Daar ben ik het ook mee 
eens. Daar is ons college het ook mee eens. 
Als het gaat om zorg, dan moet je kiezen 
voor de overheidslaag die het dichtste bij 
de mensen staat. Dat zijn de gemeenten. 
Daar moet je verder ook niet moeilijk over 
doen. Onze insteek was om te proberen dat 
proces in de richting van gemeenten zoveel 
mogelijk te faciliteren. Gedeputeerde Sweet 
heeft altijd gezegd “zachte landing”. Volgens 
mij is dat proces vanuit ons huis ook goed 
gegaan. De kerntaak van de provincie ligt 
in een ander domein, die ligt met name in 
het ruimtelijk fysieke domein. Daar waar 
met name bovenlokale afwegingen en effec-
ten aan de orde zijn. 

‘Heeft u de indruk dat de gemeenten alles 
goed onder controle hebben? Je hoort nogal 
eens geluiden dat dat niet zo lijkt te zijn.’

Het zal zo zijn dat na 1 januari een aantal 
dingen niet goed gaan. Wat iedereen ver-
geet is dat er nu soms ook dingen niet goed 
gaan. Maar ik voorspel dat als er straks na 
1 januari iets niet goed gaat, dan wordt 
daar alle publicitaire focus op gericht. Dat 
vind ik niet reëel. In termen van verwach-
tingenmanagement moeten zowel het 
Rijk als de gemeenten dit aan de voorkant 
goed duidelijk maken. Het is logisch dat 
je een periode nodig hebt om de dingen 
in te regelen, zeker als een systeem totaal 
verandert zoals nu. Dat is bij een bedrijf 
natuurlijk ook zo. Het zou heel gek zijn als 
het anders zou zijn. Ik denk, grosso modo, 
dat deze beweging goed is. 

 Het algehele beeld volgen wij natuurlijk 
wel, zeker als het gaat om Jeugdzorg. Het 
beeld is dat de gemeenten de zaken redelijk 
op orde hebben. Daar zit natuurlijk wel wat 
variatie in. Gemeentelijke samenwerkings-
verbanden zijn er. Dat is tegelijkertijd een 
dilemma, want het is natuurlijk verkocht 
als decentralisatie, dichter naar de mensen 
toe. Maar vanwege schaaleffecten is het 
nodig om op een hoger schaalniveau uit te 
voeren. 
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023 Anders  Achtergronden en houdbaarheid

Heemstede - Met het verschijnen 
van ‘023 Anders’ is er niet zomaar 
een extra krant toegevoegd aan het 
toch al brede palet aan dag-, week-
, en maandbladen. De mensen 
achter het nieuwe maandblad, dat 
huis-aan-huis wordt verspreid in 
de gehele regio 023, hebben een 
visie op wat dit nieuwe blad voor 
rol moet gaan spelen. 
 
Maurice Harroud en Jos de Jong 
exploiteren inmiddels de website 
www.023magazine.nl al zes jaar. 
De Jong: “Er zijn al voldoende 
kranten en websites die nieuws 
brengen. In het digitale tijdperk 
kun je het trouwens amper nog 
nieuws noemen, een primeur 
is tegenwoordig maximaal een 
kwartier houdbaar voordat andere 
websites er mee aan de haal gaan. 
Wil je jezelf een nieuwsbrenger 
noemen, dan moet je van goeden 
huize komen.”

 Maurice Harroud sluit zich daar 
graag bij aan. “Wij kiezen er 
daarom voor achtergrondverha-
len te brengen, meer hoe dingen 
zijn ontstaan. En persoonlijke 
verhalen te brengen, van mensen 
of bedrijven uit de regio die bij-
zondere dingen doen of opvallen 
op een positieve manier. Verhalen 
over kunst en cultuur, maatschap-
pelijke ontwikkelingen en ontwik-
kelingen in politiek in de praktijk 
en het uitgaansleven. Daardoor 
zijn wij er van overtuigd dat onze 

krant houdbaar is, omdat verhalen 
altijd interessant blijven. Dat maakt 
ons ook weer aantrekkelijk voor 
adverteerders, die weten dat hun 
uitingen regelmatig worden gezien.” 

 ‘023 Anders’ wil een zo breed mo-
gelijk publiek bedienen. Daarnaast 
is er nagedacht over verdieping bij 
artikelen. “Een artikel in de krant 
moet natuurlijk boeiend zijn. Soms 
heb je bij een onderwerp simpel-
weg te weinig ruimte om het gehele 
verhaal te vertellen. 

“Een  primeur is tegen-

woordig maximaal een 

kwartier houdbaar”
 
Dan treffen de lezers onderaan 
het artikel een QR-code aan, een 
code die mensen kunnen scannen 
met hun smartphone of Ipad. Dan 
worden ze bijvoorbeeld naar een 
website of naar YouTube geleid 
waar aanvullende informatie over 
het onderwerp te vinden is. 
 
 In de vorm van uitgebreidere 
artikelen of bijvoorbeeld een film 
waar een interview in te zien is. 
Zo willen we een platform creëren 
dat niet alleen informatief maar 
met name ook boeiend is en blijft. 
Vooral omdat we alle inhoud zelf 
maken en bijhouden.”
  ‘023 Anders’ is een uitgave van 
NL-Magazines, die naast 023Maga-

zine ook allerlei andere websites 
exploiteert met netnummers, 
zoals 010Magazine, 020Magazine 
en 030Magazine. De Jong: 
“Mochten we slagen in onze 
opzet om een verschil te maken 
of toegevoegde waarde te hebben 
met de papieren ‘023 Anders’, 
dan willen we dat later ook in de 
andere regio’s gaan uitrollen.  
Adverteerders hebben met zowel 
de krant als de websites een 
bredere exposure, lezers kunnen 
verdieping zoeken via de ver-
schillende media en wij kunnen 
mensen en organisaties die een 
verschil maken de aandacht geven 
die ze verdienen.”

 ‘023 Anders’ heeft een maan-
delijkse oplage van 122.000 
exemplaren, die bij iedereen met 
netnummer 023 in de bus komt. 
Met Haarlem als centrale stad in 
het gebied, maar ook Velserbroek, 
Santpoort-Noord en –Zuid, 
Hoofddorp en Vijfhuizen behoren 
tot de regio.

“Wij wensen iedereen heel veel 
leesplezier met deze eerste editie, 
jaargang 1. Het is wel een speciale 
uitgave, de volgende uitgave is 
namelijk eerste editie, jaargang 2. 
Ik geloof niet dat veel kranten dat 
over zichzelf kunnen zeggen..”, be-
sluiten de heren met een glimlach.  

“Johanna Nolet is freelance 
journalist en tekstschrijver. Elke 
maand geeft zij een andere kijk 
op cultuur middels een column in 
023Anders. Haar voormalig werk 
als transcultureel jeugdhulpver-
lener, alsook haar rol als zangeres 
van de Haarlemse band Little Jo & 
The Tall Men, vormen een grote 
bron van ergernis en inspiratie. 
(www.johannanolet.nl)”

Verder kijken dan de stadsmuren
Mijn leven speelt zich af binnen 
een straal van drie vierkante 
kilometer: het blanke, histori-
sche centrum van Haarlem. Daar 
waar de kromgetrokken huisjes 
door rozenstruiken begroeid en 
de grachten door hangbomen 
beschermd worden. Daar waar 
je op elke hoek van de straat een 
koffietentje en dezelfde gezichten 
tegenkomt. Voor mij moet een 
koffietentje met wifi wel binnen 
handbereik zijn. Dat komt, heb ik 
me ooit door een psych laten ver-
tellen, doordat ik vroeger als kind 
nogal veel verhuisd ben. Als je het 
ene moment met je blote kont in 
de  Middelandse Zee spartelt en 
de volgende dag als iets te groot 
kind zonder zijwieltjes tussen de 
flatgebouwen van Schalkwijk leert 
fietsen, schijnt dat een schok te 
kunnen veroorzaken. En daar-
om hecht ik nu overdreven aan 
bepaalde materiële dingen die mij 
een warm en veilig gevoel geven. 
Als zo’n krijsbaby die een keel op-
zet elke keer dat zijn speen wordt 
afgepakt. 

Sinds ik rond mijn achttiende 
naar het centrum van Haarlem 
verhuisde, keer ik dus nauwelijks 
nog terug naar Schalkwijk. Nogal 
jammer en bekrompen vind ik 
dat. Met al die verschillende cul-
turen moet er toch verschrikkelijk 
veel gave muziek, dans, lekker 
eten en gastvrijheid te vinden zijn; 
helende ingrediënten voor een 
onthecht wezen als ik. Het enige 
dat mist is mijn interesse. Maar 
daar ga ik dus wat aan verande-
ren.

Een blik op de site van de 
gemeente levert de sportda-
gen, wijkraadvergaderingen en 
momenten van afvalinzameling 
op. Niet bepaald inspirerende 

activiteiten. Bij “Evenementen 
Schalkwijk” op Drimble.nl staat 
alleen een foutmelding en op de 
party agenda van Partyflock.nl 
vind ik een songstekst die begint 
met: “als ik een hoertje pak uit 
schalkwijk weet je wat ik doe... 
zwak zwak zwak elaragmoe”. De 
betekenis ervan weet ik niet te 
achterhalen. Om deze kunstvorm 
te kunnen waarderen is van mijn 
kant zeker wat verdieping nodig. 
Een workshop gangsta-rap vind ik 
alleen niet.

Ik wil net de handdoek in de ring 
gooien als ik stuit op de activitei-
ten van Stichting N’goma Kongo, 
een centrum voor Afrikaanse 
kunst en cultuur. De Stichting 
biedt verschillende workshops 
en cursussen aan op het gebied 
van percussie, dans, beeldende 
kunst, theater en poëzie en treedt 
regelmatig op binnen en buiten 
Schalkwijk. Ik zie foto’s van in 
rimboe-stijl verklede kinderen 
en breed lachend trommelende 
volwassenen. Ineens zie ik hoop 
voor mezelf. 

Het feit dat ik niet uit Nederland 
kom, geeft me de illusie dat ik 
verder kijk dan mijn neus lang 
is. Met mijn yogamat en talloze 
zelfhulpboeken ben ik best een 
eind gekomen. Ik durf sinds kort 
namelijk ook in Amsterdam en 
Utrecht fairtrade koffie te drinken 
in hipster cafeetjes. Maar wat zou 
er gebeuren als ik me zou laten 
inspireren door andere manieren 
van heling? Wat als ik zou gaan 
trommelen om ‘naar het ritme 
van mijn ziel te leven’? Of gaan 
buikdansen om ‘mijn vrouwelijke 
innerlijke kracht te vinden’? Straks 
ga ik nog denken dat ik geen wifi 
nodig heb.
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”Kijk mam, ik ben een krant”
Zoonlief (5 jaar) is zelf zijn broodje 
aan het smeren in de keuken. 
Enthousiast en trots roept hij: “Kijk 
mam, ik ben een krant!”  Redelijk 
verbaasd denk ik na over wat hij 
nou toch zegt. Ik besef dat wij geen 
krant lezen zoals mijn vader altijd 
aan de keukentafel deed, wij zijn 
de generatie nu.nl. Zou hij gewoon 
niet weten wat een krant is, vraag 
ik me af?  
 Ik kijk hem vragend aan en zeg: 
“Lieveling, je zegt een krant??” 
Twee overtuigende en mooiste ogen 
kijken me aan: “Ja mam, ik doe het 
helemaal zelf, dan ben ik toch een 
krant??” Het klinkt grappig, maar 
wat bedoelt hij nou toch, ik denk 
diep na, soms is het gewoon even 
puzzelen. Dan krijg ik een glim-
lach op mijn gezicht: “Het mag wel 
IN de krant, bedoel je dat soms? 
GROOT nieuws staat in de krant 
mop, dat klopt!” 

 Enige jaren geleden ontstond 
mijn zorg voor gezinnen met pro-
blemen die nu geen hulp willen 
ontvangen vanuit de reguliere 
hulpverlening. Door redenen 
als schaamte, gevoel van falen, 
de problemen liever niet groter 
willen maken dan ze al zijn of 
stilletjes en tegen beter weten in 
hopen dat de problemen vanzelf 
wel overgaan.

 Aanvulling op het reguliere 
hulpaanbod. 

Veel gezinnen vertelden mij dat 
zij uit de reguliere hulpverlening 
blijven omdat zij zelf de regie in 
handen willen houden en daar 
dan best zelf voor willen betalen. 
Ze willen de gezinsproblemen niet 
aan de grote klok hangen en vin-
den het belangrijk dat er discreet 
omgegaan wordt met hun privacy 
en persoonlijke gegevens. Mijn 
hulpverlenershart begon sneller 
te kloppen; ‘Moet ik hier niet iets 
mee?’
 

 
Mijn mening is dat alle gezinnen 
met problemen de mogelijkheid 
moeten hebben om gepaste hulp 
te krijgen. 
Dus JA! Hier moet ik iets mee. 

En dit is GROOT nieuws, dus 
dan komt dat in de krant.

Wat Wel, specialist in gezins-
behandeling en jeugd coaching 
biedt, als aanvulling op de regu-
liere gezinshulpverlening, op maat 
gesneden professionele particu-
liere  gezinsbehandeling en jeugd 
coaching aan. 

“Regie in eigen handen, daar 
waar het hoort”
Wat Wel vindt het belangrijk 
dat de regie over jouw leven, 
jouw gezin in jouw handen blijft: 
daar waar het hoort. Er is moed 
nodig om de gezinsproblemen 
met elkaar op de juiste waarde 
te schatten en deze met elkaar 
op te kunnen lossen. Soms zijn 
de problemen echt hardnekkig, 
wordt de sfeer erdoor in beslag 
genomen, je hebt als ouder van 
alles geprobeerd maar lijkt niets 
echt definitieve verandering op 
te leveren. Dan is dit onder ogen 
zien en je zorgen maken geheel 
terecht. Je kan jezelf afvragen of 
de schaamte om hulp in te roepen 
groter is dan de gespannen sfeer 
binnen het gezin.

Deze problemen zijn van ons 
gezin en lossen we samen op
De meest simpele kansberekening 
hoeven we er niet op los te laten 
om te weten dat passende hulp de 
kans aanzienlijk vergroot op de te-
rugkeer van de rust en de harmo-
nie. Door tegen elkaar te zeggen, 
“wij willen deskundige hulp” laat 
je zien dat je van elkaar houdt en 
elkaar belangrijk genoeg vindt 
om in te investeren.  Je maakt de 
problemen niet van één gezinslid, 
je maakt je sterk als gezin door 
het jullie gezamenlijke probleem 
te laten zijn. Je wilt als gezin met 

elkaar meer stabiliteit. En dat kan 
niemand alleen, dat kan alleen 
door er  samen aan te werken. En 
soms is er een neutraal persoon 
voor nodig die net dat zetje geeft 
om elkaar weer door een positieve 
bril te kunnen zien.  

“We gaan Wat Niet omzetten 
naar Wat Wel”
Je wilt van de problemen af, maar 
liever geen al te grote verande-
ringen. Je wilt misschien wel 
een coach voor je puber zoon 
of dochter, of gewoon een paar 
gesprekken met een  deskundige 
op het gebied van opvoeding en 
gezinsrelaties om je onzekerheden 
mee te bespreken en vragen te 
stellen.  Iemand die met jou en je 
gezin meedenkt met als doel: Wat 
Niet omzetten naar Wat Wel!

Hoe dan?
Wat Wel gaat op zoek naar open-
heid en diepgang, met respect en 
integriteit voor ieders grens. “Het 
moet voor iedereen veilig voelen.”
De rode draad in mijn behandel-
trajecten is het mobiliseren van 
eigen krachten. Dit doe ik door de 
communicatie en interactie van 
het gezin te observeren en te ana-
lyseren. Hierbij stel ik mij neutraal 
en onpartijdig op en hoor ik alle 
stemmen zonder oordeel. Om tot 
de kern te komen combineer ik 
humor met discretie.

Voor meer informatie over Wat 
Wel en het hulpaanbod kijk op 
www.watwel.nl
Mailen of bellen:  
laura@watwel.nl / 06 -1125 1304
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Ook in 023 wordt de zorg Anders
023 Regio - Gemeenten, zorgverze-
keraars en zorgaanbieders zijn al 
een tijd druk bezig met de over-
gang van rijkstaken op het gebied 
van jeugdzorg, participatiewet 
en AWB naar de gemeenten per 
1 januari 2015. In een woord: de 
transitie.  

Het nieuwe jeugdstelsel gaat in 
2015 in werking. Dan komt de 
gehele jeugdzorg onder verant-
woordelijkheid van de gemeen-
ten. Deze transitie zal gepaard 
gaan met een inhoudelijke 

vernieuwing, de transformatie. 
Voorzieningen en hulpverleners 
moeten zich meer gaan richten 
op de versterking van de eigen 
kracht van kinderen, jongeren 
en opvoeders. Zoals bijvoorbeeld 
de ouder- en kindadviseur die 
gezinnen ondersteunt, buurtteams 
die ambulante jeugdhulp verlenen 
zonder indicatie, jeugdhulpverle-
ners die pedagogisch medewer-
kers in de kinderopvang coachen, 
indicaties die nu direct door 
jeugdwerkers in het veld kunnen 
worden gedaan.

wethouder Christa Kuijper, Gemeente Heemstede

In gesprek met Christa Kuiper, 
wethouder zorg in Heemstede 
en Silvana Hoogland, Hoofd 
afdeling Welzijnszaken, blijkt 
dat er voldoende vertrouwen is 
om de transitie in goede banen 
te leiden. “Het is ons, in geza-
menlijk inkoopverband met de 
regio Zuid Kennemerland en de 
gemeentes Heemskerk, Velsen, 
Beverwijk en Haarlemmermeer, 
gelukt om tijdig de nodige zorg in 
te kopen”, vertelt Kuiper. “Daar-
bij is 2015 een overgangsjaar 
waarin iedereen recht houdt op 
de bestaande zorg die er al is. Het 

Centrum voor Jeugd en Gezin 
(CJG) in Heemstede functioneert 
al als vooruitgeschoven post, de 
CJG-coaches hebben al de nodige 
voelsprieten in samenleving. Wat 
betreft de ouderenzorg hebben we 
het al een tijd goed op orde met 
ons WMO-loket.  
 
Het keukentafelgesprek wordt 
bijna met iedereen gevoerd die 
bij ons op bezoek komt voor een 
aanvraag. We hebben in Heem-
stede de zaken goed op de rit, dat 
is ook het voordeel van een wat 
kleinschaliger gemeente.”

Heemstede: op orde

Laura Breg
wethouder Merijn Snoek, Gemeente Haarlem

Opvallend is dat iedereen waar 
wij mee spreken, het roerend eens 
is met het feit dat de zorg dich-
ter bij de mensen georganiseerd 
moet worden. De voordelen die 
dat oplevert, liggen vooral in de 
betere samenwerking van instan-
ties die directe zorg verlenen. 
Multidisciplinaire samenwerking 
in zorgtaken kan op lokaal en 
regionaal niveau beter worden 
georganiseerd.  
Wethouder Merijn Snoek van 
Haarlem, die Jeugd in zijn por-
tefeuille heeft, is het daar roe-
rend mee eens. “Er zijn gevallen 
bekend waarin de zorgverlening 
klaar was met de behandeling 
van een gezin, maar waarbij dat 
gezin feitelijk niet kon worden 
losgelaten omdat er geen enkel 
vangnet voor ze georganiseerd 
kon worden. In de nieuwe situatie 
heb ik goede hoop dat we dat veel 
beter kunnen organiseren.” 
Haarlem heeft als grote gemeente 
de zaken ook op de rit. “De on-
dertekening van de zorgcontrac-
ten, drie en veertig in totaal, vond 
plaats op 31 oktober, een dag voor 
de deadline van 1 november. De 
gezamenlijke inkoop met Haar-
lemmermeer en IJmond maakt 
dat de zorgverlening in ieder 
geval de komende twee jaar op ni-
veau blijft. Intern bij de gemeente 
heeft dat gevolgen voor de perso-
nele bezetting, we krijgen er ook 
fikse administratieve taken bij. In 
de Jeugdzorg betekent de transitie 
dat we van vijf regisseurs, die el-
kaar in het verleden in de praktijk 
moeizaam konden vinden, nu 
naar één regisseur gaan, maar een 
vast aanspreekpunt. Het wordt 
een andere manier van werken, 
van denken, waarbij de filosofie 
om de mensen te helpen ook 
verandert. We willen de gezinnen, 
de kinderen en de ouders, direct 
ondersteunen en van binnen uit 
versterken.” 

Waar de samenwerking in het 
verleden nog al eens niet uit de 
verf kwam, voornamelijk door 
het financieringsstelsel, ziet Snoek 
vooral nu wel de mogelijkheid om 
met korte lijnen en directe com-
municatie de zorg beter en sneller 
te organiseren voor jeugd en 
gezin. “CJG-coaches en huisartsen 
kunnen nu de indicatie stellen, 
mensen door leiden. Dat zijn de 
eerstelijns professionals die met 
de mensen zelf te maken hebben. 
Er wordt dan een plan opgesteld 
en dat plan wordt door één regis-
seur bewaakt en uitgevoerd. Hij 
of zij heeft zo altijd het totaalover-
zicht en kan de voortgang van de 
zorg goed monitoren. We werken 
met coaches die goed bekend zijn 
in het werkveld, mensen die eer-
der bij bijvoorbeeld Streetcorner-
work of OCK Het Spalier hebben 
gewerkt en die het klappen van 
de zweep kennen. Zij zijn straks 
de mensen die de regie hebben 
en de zorg gaan organiseren. Zij 
onderhouden ook de contacten 
met de wijk en de scholen. Vanuit 
de sociaal wijkteams wordt er dus 
met meerdere disciplines samen-
gewerkt om tot goede en gewenste 
resultaten te komen. Een integrale 
aanpak die vroeger niet mogelijk 
was.” 

De transitie is officieel met ingang 
van 1 januari 2015 een feit. “De 
teneur is nu om de focus te leggen 
op zaken die mis kunnen gaan 
straks. We vergeten dan wel dat 
er ook nu zaken mis gaan. Het is 
logisch bij zo’n ingrijpende veran-
dering dat zaken ook moeten ins-
lijten, dat we met z’n allen moeten 
wennen aan een andere manier 
van werken. En dat we geld moe-
ten inleveren over de komende 
jaren zal niet makkelijk zijn. Maar 
we staan er nu eenmaal voor en 
hebben het maar te doen. En ik 
heb daar echt vertrouwen in.” 

Haarlem: vol vertrouwen

Definities

WMO
De Wet maatschappelijke 
ondersteuning (Wmo) is een 
Nederlandse wet die per 1 
januari 2007 is ingevoerd. De 
wet vormt de basis van het 
stelsel van Zorg en Welzijn.

Decentralisatie
Een lager orgaan krijgt de 
zelfstandige bevoegdheid tot 
bestuur. In dit geval krijgt de 
Gemeente de verantwoording 
in plaats van de Rijksover-
heid.

Keukentafelgesprek 
De gemeente stuurt één 
van haar CJG-coaches naar 
de inwoner die een aanvraag 
heeft ingediend. Omdat het 
gesprek dan dus meestal bij 
de inwoner thuis plaatsvindt 
noemt men dit het keukenta-
felgesprek.

CJG-coach 
Een CJG-coach kijkt naar de 
hulpbehoefte van een gezin 
en wat gezinnen zelf kunnen 
doen, wat de CJG-coach kan 
betekenen en tot slot of er 
specialistische hulp moet 
worden betrokken.

MediWellness is een eerstelijns 
centrum voor integratieve genees-
kunde. 
Dit betekent dat complementaire 
technieken zoals acupunctuur en 
chiropractie gecombineerd wor-
den met bekende geneeswijzen 
als fysiotherapie, haptotherapie 
en psychologie. Dit wordt mede 
ondersteund door Mindfulness, 
Hatha yoga en Tai Chi. 
Bij alle behandelaars staan de 
mens en de kwaliteit van leven 
centraal. Bij MediWellness ma-
ken de chiropractoren hiervoor 
gebruik van de behandelmethode 
Neuro Impuls Protocol.

Chiropractie
Chiropractie is een natuurlijke ge-
neeswijze, die in 1895 is ontstaan 
in Amerika en nu bekendheid 
geniet over de gehele wereld. Het 
woord chiropractie is afgeleid van 
het Griekse woord cheiros (hand) 
en pratto (beoefenen). Het bete-
kent dus: met de hand beoefenen. 
Welke klachten behandelt de 
chiropractor?
De chiropractor behandelt rug-
klachten, nekklachten en andere 
klachten met een oorsprong in 
de wervelkolom, het zenuwstelsel 
en de spieren en gewrichten. Bij 
chiropractie staat het bewegings-
apparaat centraal. Chiropractie 
benadrukt daarin de wisselwer-
king tussen het zenuwstelsel 
(onze hersenen, het ruggenmerg 

en de perifere zenuwen) en het 
bewegingsapparaat en de daarmee 
samenhangende klachten. 

De chiropractoren van Medi-
Wellness werken, als een van de 
weinigen in Nederland, volgens 
een specifieke behandelmethode 
Neuro Impuls Protocol (NIP). 
Dit is een hoogontwikkelde vorm 
van chiropractie, die nauwkeurige 
testprocedures gebruikt om uit te 
vinden waar de oorzaak van het 
probleem zich bevindt. Er wordt 
gekeken naar het hele lichaam en 
de wervelkolom in het bijzonder 
in plaats van alleen te focussen op 
de lokale klacht.
De behandeling is zeer specifiek, 
zacht en uiterst effectief. Er wordt 
niet gekraakt. 
Het doel van de behandeling is 
om verstoorde signalen naar de 
hersenen te neutraliseren, zodat 
de ‘output’ richting het lichaam 
weer optimaliseert.
Een behandeling met NIP is veilig 
en pijnvrij.

MediWellness en disciplines
* arts/acupunctuur
* chiropractie
* fysiotherapie
* haptotherapie
* gestalttherapie
* homeopathie
* mindfulness
* psychologie/neurofeedback/
EMDR 

Bij MediWellness kun je terecht 
met acute en chronische (pijn) 
klachten (zoals hoofdpijn, rug- en 
nekklachten, chronische ver-
moeidheid, allergieën, maag/
darmklachten, fertiliteitvragen), 
maar ook voor psychologische 
klachten, levensvraagstukken en 
welzijnsbevordering.

Open dag
Als meer wilt weten over chiro-
practie en de speciale behandel-
methode NIP meld u zich dan aan 
voor de Open dag op 29 novem-
ber a.s. tussen 10.00 en 12.00 uur 
bij het secretariaat  van MediWel-
ness 
MediWellness
Vlietsorgstraat 15 - 2012 JB 

Chiropractie Anders belicht met Neuro Impuls Protocol

Zorgtransitie en de filosofie daarachter

Zorgtransitie is een beweging 
in de academische wereld die 
aansluiting probeert te vinden bij 
de overheid, zorginstituten en or-
ganisaties om een verandering in 
de zorg tot stand te brengen. Het 
Transitieprogramma heeft als doel 
om een duurzame verandering in 
de langdurende zorg te realiseren 
die aansluit bij de toekomstige 
maatschappelijke ontwikkelingen. 
Het verleggen van verantwoor-
delijkheden naar de gemeentes 
vanuit de landelijke of provinciale 
overheden is een verduurzaming 
om de zorg te verbeteren en 
dichter bij de mens te organise-
ren. Dat laatste haalt de zorg uit 
een zorgwekkende ontwikkeling: 
systeemdenken en technocratie.

Betaalbaar en op maat
Systemen kunnen mensen nooit 
verzorgen. Technocratie ontstaat 
vanuit de behoefte een systeem te 
controleren, niet om mensen te 
verzorgen. Duurzaamheid in zorg, 
in alle zorg, zit in de persoonlijke 

en menselijke kant, het menselijke 
contact. De zorgkosten blijven 
maar oplopen en worden on-
houdbaar; de oplopende kosten 
door de vergrijzing worden 
onhoudbaar voor de toekomsti-
ge generaties. Er is sprake van 
groeiende technocratie in de zorg. 
De transitie dient het mensgericht 
denken en handelen te bevorde-
ren; de mens centraal en niet het 
zorgsysteem. Omdat de aandacht 
meer op patiënten wordt gericht, 
wordt niet langer het zorgsysteem 
gefinancierd maar de mensen 
die de zorg nodig hebben. De 
zorg moet pro-actiever worden 
waardoor de patiënt zelf handelt 
als dat mogelijk is, en voor de zorg 
wanneer de patiënt dat niet kan, is 
een duidelijk onderscheid vereist. 
De patiënt beseft weer dat hij zelf 
centraal staat in zijn genezings-
proces en - of zorgbehoefte.
De zorgtransitie moet worden be-
zien in verband met alle zorgsys-
temen: ziekenzorg, bejaardenzorg, 
sociale zorg, jeugdzorg, financiële 

zorg, geestelijke zorg, integratie, 
detentie, kinderopvang en onder-
wijs. 

De eerste stappen
Met de eerste stappen in de 
zorgtransitie per 1 januari 2015 
beoogt de rijksoverheid niet alleen 
de zorg te verbeteren en persoon-
lijker te maken, maar ook op de 
zorg te bezuinigen. Zo moeten 
bijvoorbeeld de kosten van de 
jeugdzorg, gefaseerd over twee 
jaar, 15 % omlaag. In 2015 wordt 
er 7 % minder aan budgetten 
beschikbaar gesteld; in 2016 volgt 
nog zo’n bezuinigingsronde. 
Aan de andere kant wordt de zorg 
in de gemeenten straks uitgevoerd 
door multidisciplinaire wijkteams 
om de mensen heen. Veel kortere 
lijnen, één casemanager per gezin, 
sneller en adequater kunnen rea-
geren in spoedsituaties en ook het 
ondersteunen van bijvoorbeeld 
mantelzorgers. In de ouderenzorg 
is de situatie vergelijkbaar, behalve 
natuurlijk dat de problematiek 

daar op een ander niveau ligt. Het 
streven om mensen zo lang moge-
lijk thuis of in ieder geval zelfstan-
dig te laten wonen moet voor een 
deel de kosten van de vergrijzing 
het hoofd bieden. 
Ook in arbeidsbemiddeling veran-
dert het nodige. Daar komen wij 

in een latere editie van 023Anders 
uitgebreid op terug. 
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De opwaartse lijn van Koninklijke HFC
Haarlem - Een prachtig terrasje op het voor-
malige NS-station Vogelenzang is de locatie 
voor het interview met Gert-Jan Pruijn, die 
op het afgesproken tijdstip arriveert op zijn 
fiets. “Jaja, ik woon hier om de hoek, handig 
nietwaar?” 

 De voorzitter van de Koninklijke HFC, 
de oudste voetbalclub van Nederland die 
dit jaar zijn 135e verjaardag viert, is geen 
standaardtype voorzitter.  
Op de vraag wat HFC als voetbalclub nu 
anders maakt dan de anderen, steekt hij 
onmiddellijk van wal.  
Oudste club
“We zijn dan wel de oudste voetbalclub van 
Nederland, maar het is lang geleden dat wij 
kampioen van Nederland waren. Dat is wel 
een belangrijke ambitie. 

Maar HFC is wel de oudste echte voetbal-
club van Nederland, de enige koninklijke 
voetbalclub! Als enige club in Nederland 
hebben we een traditionele Nieuwjaarswed-
strijd van ons 1e elftal tegen een team van 
Ex-Internationals. Daarbij is HFC altijd wel 
een club geweest voor de gegoede burgerij. 
En traditie staat hoog in het vaandel bij 
HFC, al sinds de oprichting door Pim Mu-
lier in 1879. Mulier was later ook betrokken 
bij de oprichting van de Nederlandse Voet-
bal Bond, de tegenwoordige KNVB. Daar 
herinner ik de KNVB soms wel aan, dat wij 
oprichter zijn van de bond die nu allerlei 
beleidszaken opstelt die het onze club niet 

bepaald makkelijk maken. Stel dat wij, net 
gepromoveerd naar de Topklasse, kampioen 
zouden worden, dan wacht volgend jaar 
betaald voetbal. Dat heeft nogal wat haken 
en ogen, zo moeten wij, gedicteerd door de 
sectie Betaald Voetbal van de KNVB, een 
groep van spelers vast onder contract in 
dienst nemen. 

“Swingen en wringen 
aan de Spanjaardslaan”

En misschien kan dat nog naar een aantal 
van acht teruggebracht worden. Je moet je 
voorstellen dat zo’n groep contractspelers 
natuurlijk een flinke financiële wissel trekt 
op de begroting. En betaald voetbal stelt 
ook weer de nodige eisen aan de accom-
modatie die niet zo snel en makkelijk zijn 
te realiseren. Ik neig dan een beetje naar 
‘burgerlijke ongehoorzaamheid’, zo van dan 
spelen we wel betaald voetbal met ama-
teurs. Allemaal zaken die HFC wel ‘anders’ 
maken.” 
Passen en meten
“Ik trof een prachtige club aan toen ik 
voorzitter werd. De vorige besturen hebben 
allemaal goede dingen gedaan, dus ik wil 
die traditie wel voortzetten. Het is nu zaak 
om alles zo te plooien dat we het maximale 
ledental van 2000 kunnen behappen. Had 
HFC in 1985 nog 700 leden, vandaag de 
dag zijn dat er 1800. We zijn de laatste der-
tig jaar dus met 150 procent gegroeid. Van 

die 1800 leden voetballen er 1400 actief. 
We hebben 100 teams in de competitie, 
waaronder ook damesteams.  
Dat geeft wel eens problemen met de kleed-
kamerwissels. Dat vraagt qua organisatie 
veel van de club, om adequaat alles in el-
kaar te passen met de velden en de kleedka-
mers. Op de relatief geringe ruimte die we 
beschikbaar hebben. Uitbreiden is op deze 
locatie geen optie. Zo zijn we nu bezig.” 

Meer dan voetbal alleen
“Naast voetballen organiseren we ook ande-
re zaken voor leden. Zo hebben we nu twee 
bands, bestaande uit jeugdleden, die op 

bijeenkomsten van de club hun sets spelen. 
En er wordt zelfs een musical gemaakt en 
uitgevoerd. Op het gebied van jeugdoplei-
dingen van amateurclubs doen we het ook 
uitstekend.  
Vorig seizoen won HFC de Rinus Michels 
Award voor de beste jeugdopleiding van 
Nederland. Het is een stimuleringsprijs om 
vooral door te gaan op de ingeslagen weg. 
Weer een bevestiging van het feit dat HFC 
gewoon een fantastische club is!”

Veilig kunstgras ‘Anders’ bekeken!

Advertorial Sport - Kunstgrasvel-
den zijn ín tegenwoordig. Ze zijn in 
Nederland, in tegenstelling tot het 
buitenland, niet meer weg te den-
ken, vrijwel elke vereniging heeft 
er wel een. Natuurgrasvelden zijn 
na hevige regenval vaak drassig en 
onbespeelbaar. Als men toch besluit 
te spelen op zo’n kleddernat veld, 
dan heeft dat vaak verregaande 
consequenties; het veld verandert 
in een waar knollenveld en heeft 
dagen nodig om weer te herstellen. 

Op kunstgras kan meer worden 
gespeeld en met uitzondering van 
sneeuw of ijs, behoren afgelas-
tingen vrijwel tot het verleden. 
Bovendien is een kunstgrasmat 
redelijk onderhoudsvrij en op 
termijn dus goedkoper dan na-
tuurgras.  
 
 Om kunstgras stabiel te maken 
en om de eigenschappen van na-
tuurgras te evenaren zodat de bal 
niet te snel rolt en/of te hoog stui-
tert, worden, o.a. voor schokab-
sorptie, meer grip en stabiliteit, 
rubberen korrels aan kunstgras-
matten toegevoegd. Op kunstgras 
met een gelijkmatige ondergrond 
komen minder blessures voor en 
komt een sporter speltechnisch 
beter tot zijn recht.  

Rubberen korrels, kunstgras en 
gezondheid
Allemaal leuk en aardig natuurlijk 
die rubberen korrels, maar zijn 
die eigenlijk wel veilig! Het is een 
vraag die de gemoederen al jaren 
bezighoudt. Rubberen korrels als 
ondergrond voor kunstgras, be-
staan immers uit vermalen auto-
banden die o.a. voor extra sterkte 
een berg roet bevatten. Daarnaast 
bevatten autobanden zware me-
talen als lood, kwik, arsenicum, 
benzeen en paks (polycyclische 
aromatische koolwaterstoffen) 
waarvan wordt beweerd dat deze 
mogelijk kankerverwekkend 
kunnen zijn.
Er zijn al vele discussies gevoerd. 
In 2005 berichtte de Telegraaf 
onder de titel ‘Kunstgras is risico’: 
‘De risico’s van kunstgrasvelden 
die gebruikt worden om op te 
voetballen zijn veel groter dan 
gedacht. In de stukjes rubber, die 
gebruikt worden als ondergrond 
van de velden, zit rubbergranulaat 
dat een gevaar is voor de gezond-
heid. Anders dan bij hockeyvel-

den, die een harde ondergrond 
kennen, heeft een kunstgrasvoet-
balveld een zachte ondergrond. 
Voetbalspelers moeten slidings 
kunnen maken zonder dat benen 
openschuren. Tussen het kunst-
gras worden daarom stukjes 
rubber, afkomstig van gebruikte 
autobanden, gestrooid. Met name 
de zogenoemde pak’s die zich in 
de stukjes rubber bevinden, zijn 
gevaarlijk’. In een rapport van de 
Europese Unie wordt vermeld 
dat pak’s voor dieren carcinogeen 
ofwel kankerverwekkend zijn. 
Dan ligt het voor de hand dat de 
stof ook bij mensen kanker kan 
veroorzaken’. 

Korrels niét gevaarlijk voor de 
gezondheid?
Op basis van onderzoek van o.a. 
de Vereniging Vaco (de bedrijfs-
takorganisatie voor de banden- en 
wielenbranche in Nederland) 
en RecyBEM (RecyBEM B.V. en 
Vereniging Band en Milieu) stelt 
men echter dat sporten op met 
SBR (rubbergranulaat) inge-
strooide kunstgrasvelden veilig 
is voor mens en milieu. In enkele 
wetenschappelijke onderzoeken 
door o.a. SGS-Intron (SGS levert 
onafhankelijke diensten die het 
leven van miljoenen mensen over 
de hele wereld beïnvloeden en 
verricht overal ter wereld inspec-
tie, controle-, analyse- en certi-
ficeringsdiensten) meent men 
bewezen, dat eventuele uitlogin-
gen van metalen uit het rubber 
worden geabsorbeerd binnen het 
kunstgrassysteem. Men stelt dat 
er geen enkele reden is om aan 
te nemen dat het gebruik van 
rubbergranulaat een direct gevaar 
oplevert.
De KNVB verwijst verder naar 
een onderzoek uit 2008 van het 
RIVM (Rijksinstituut voor ge-
zondheid en milieu) en aangepast 
in 2013, waarin men stelt dat van 
met rubberkorrels ingestrooide 
kunstgrasvelden geen gezond-
heidsrisico te verwachten is.  
 
Korrels wèl gevaarlijk voor de 
gezondheid?
In Amerika echter, is het voetbal-
trainster Amy Griffin opgevallen 
dat er voetbalkeepers uit haar 
omgeving een vorm van kanker in 
hun bloed kregen. Van de 38 haar 
bekende spelers die lijden aan 
deze vorm van kanker, waren er 

34 keeper, hetgeen de alarmbellen 
opnieuw fors doet rinkelen. Ne-
derlandse onderzoekers melden 
dat astmatische personen last 
kunnen krijgen van vrijkomende 
dampen. Ook bij hetere tempera-
turen kunnen deze kwalijke dam-
pen spontaan vrijkomen. Bij een 
sliding ontstaat wrijving waardoor 
brandwonden kunnen ontstaan; 
de (warme) rubberen korrels 
belanden in het haar, de mond en 
de huid en de vrijkomende damp 
wordt uitgewasemd in de soms 
ontstane wond.  

Hoe kan het ‘Anders’, zijn er alter-
natieven?  
Of rubberen korrels nu wel of 
niet kwaadaardig zijn voor de 
gezondheid blijft vooralsnog voor 
menigeen een open vraag. Is er 
een alternatief voor rubberen 
korrels en zijn er fabrikanten die 
andersoortige korrels of materiaal 
gebruiken. De redactie van ‘023 
Anders’ ging op zoek naar moge-
lijke alternatieven. 
 
Domo® Sports Grass
Er zijn diverse fabrikanten van 
kunstgras voor sport. Een van de 
belangrijkste spelers op de inter-
nationale markt is het in België 
gevestigde bedrijf Domo® Sports 

Grass. Sporten op een gezonde 
ondergrond staat bij dit bedrijf 
hoog in het vaandel. Domo® 
Sports Grass produceert dan ook 
veilig kunstgras waarop onbe-
vangen en langdurig kan worden 
gesport. Jaren geleden startte het 
bedrijf met het onderzoeken van 
een ecologisch en veilig alternatief 
voor de rubberen korrels. Drie 
jaar geleden werd uiteindelijk 
een totaal nieuw concept voorge-
steld waarbij de rubberen korrels 
vervangen worden door zuivere 
korrels van kurk. 
Business Line Director Jean Wil-
lems verwoordt: “We kregen veel 
opmerkingen van voetballers over 
de rubberen korrels. Naast het 
feit dat er twijfels waren over de 
veiligheid, vonden de voetballers 
vooral de hitte van de korrels bij 
warm zomerweer een probleem. 
Tevens vonden ze de onaan-
gename geur die dan vrijkomt 
vervelend. Tenslotte vonden ze 
het lopen op de rubberen korrels 
minder natuurlijk. Na jaren on-
derzoek ontwikkelden we in 2012 
het milieuvriendelijke kunst-
grasvulmiddel Naturafill, een 
speciale korrel op basis van 100% 
zuivere kurk. Puur natuur, zonder 
additieven en volledig geoogst in 
harmonie met de natuur. Nadelen 

zijn er niet meer en ondertussen 
hebben al meer dan 30 voetbal-
verenigingen wereldwijd gekozen 
voor het product ‘Domo Natura-
fill’.  Er is ondertussen een aantal 
alternatieven op de markt ook op 
basis van kurk, maar van een dui-
delijk minderwaardige kwaliteit. 
Voetballers vinden het veel fijner 
spelen op een Naturafill ingevuld 
veld omdat de demping ideaal is 
en men de indruk heeft op een 
natuurgras veld te lopen”. 
John Penninck, Managing Di-
rector van Domo Sports Grass is 
ook laaiend enthousiast over het 
gebruik  van de Naturafill-kurk-
korrels. “We worden momenteel 
dagelijks gecontacteerd door 
verenigingen in de Verenigde 
Staten die absoluut onze speciale 
kurk korrels wensen te gebruiken. 
Dit is zeer leuk, maar omdat wij 
zeer hoge kwaliteitseisen hebben 
gesteld aan onze Naturafill, kun-
nen wij jaarlijks slechts 40 grote 
velden aanbieden”. 

De sportmarkt vertoont wereld-
wijd een sterke interesse in dit 
speciale invulmateriaal. Voor toe-
komstig aan te leggen sportvelden 
zijn de met Naturafill ingelegde 
voetbalvelden wellicht een goede 
aanbeveling.

Voorzitter Kon. HFC Gert-Jan Pruijn

Haarlem - De Haarlemse Honkbal Club 
Kinheim (HCK) werd in 1935 opgericht 
door een groepje eigenwijze jongens. 
Vernoemd naar het Kinheimpark, toen 
een Bloemendaalse wijk, werd begonnen 
met het bedrijven van honkbal. Er werd 
al gehonkbald door onder meer Sportclub 
Haarlem en HHC, die in de jaren ’90 hun 
honkbalafdelingen lieten fuseren onder de 
naam Sparks. Kinheim begon in 1938 aan 
de ‘echte’ competitie en promoveerde direct 
naar de 2e klasse.  

Ondanks de moeilijke omstandigheden 
werd in de oorlog doorgespeeld, wat in 
1945 resulteerde in spelen in de Over-
gangsklasse. De club groeide in die tijd 
flink wat in 1947 resulteerde in de oprich-
ting van een jeugdafdeling. In 1948 volgde 
de start van de softbalafdeling voor de 
dames, wat zowel in 1955 als in 1957 resul-
teerde in landskampioenschappen.

Populair in Haarlem
“Honkbal was in Haarlem en omgeving 
altijd al een populaire sport,” vertelt be-
stuursvoorzitter van Corendon Kinheim 
Tophonkbal, Frits Huizinga. Huizinga is 
bestuurslid van de club sinds 1995, eerst 
als vice- voorzitter en na een pauze van 
drie jaar is hij nu drie jaar voorzitter. “Zelf 
was ik geen begenadigd honkballer hoor, 
ik speelde vooral in een gezelligheidsteam.” 
De Topafdeling van Kinheim en Honk- en 
Sofbalclub Kinheim (HSK) zitten sinds 
kort weer bij elkaar in het Honkbalstadi-
on Pim Mulier. “Door de groei van HSK 
was het voor hen onmogelijk om op het 
Badmintonpad te blijven. Inmiddels was de 
sporthal, geschikt voor harde bal sporten, 
naast het stadion ook opgeleverd en was 
het facilitair gezien geen enkel probleem 

meer om weer samen te komen. Wat echter 
de boel nog behoorlijk heeft vertraagd 
was de herindeling van de velden door 
de gemeente Haarlem. Uiteindelijk is het 
allemaal goed gekomen.” 

Steun en medewerking
Corendon Kinheim is een echte topclub in 
het honkbal in Nederland. Het Pim Mulier 
Stadion is gastheer van de beroemde Haar-
lemse Honkbalweek in de even jaren voor 
landenteams. “Corendon Kinheim is zeker 
de topclub in Haarlem  geworden, vooral 
nadat de Haarlem Nicols ophielden te 
bestaan. De Nicols waren een van de beste 
teams ooit en kwam voort uit een fusie 
tussen EDO en EHS. Dit jaar is het twintig 
jaar geleden dat de Nicols ophielden te 
bestaan. Enkele spelers kwamen over naar 
Kinheim, anderen gingen naar Amster-
dam en Rotterdam. Maar Nicols was 
lange tijd hét honkbalinstituut van 
Nederland. Uiteindelijk is Coren-
don Kinheim in de Hoofdklasse 
gekomen, afgelopen jaar is onze 
buurman DSS ook gepromoveerd 
naar de Hoofdklasse. Wat het 
stadion betreft, dat is inmid-
dels 50 jaar oud en werd eerst 
vooral ‘bewoond en bespeeld’ 
door Haarlem Nicols en ook 
door Schoten. Wij zaten op het 
Badmintonpad. De vereniging is 
nu zo gegroeid dat ze min of meer 
noodgedwongen naar het stadi-
on moest verhuizen, waar Top al 
was gehuisvest. HSK is gelukkig 
een gezonde club die wel tegen 
een stootje kan. Voor het bedrijven 
van topsport is steun van sponsors en 
medewerking van de gemeente Haarlem 
erg belangrijk.” 

Vrienden én hoofdsponsor
Ook de oprichting van de businessclub 
‘Vrienden van Kinheim’ heeft de club in 
meerdere opzichten goede diensten bewe-
zen. De businessclub levert een belangrijke 
bijdrage aan de goede gang van zaken in de 
club. Naast een belangrijk netwerk geeft de 
businessclub Kinheim een financieel ster-
kere basis. Nieuwe leden zijn uiteraard van 
harte welkom. Huizinga vervolgt: “Vrien-
den van Kinheim is belangrijk voor de 
vereniging. In deze tijden van crisis hoor 
je wel geluiden dat we nu als businessclub 
te duur zijn geworden. Maar je wordt dan 
vergeleken met andere businessclubs of 
netwerkclubs die een totaal ander pakket 
bieden. Appelen met peren vergelijken. 
Relatief krijg je bij ons veel waar voor je 

geld, bovendien een erg 
sfeervolle omgeving en 

de beste prijs/kwa-
liteit verhouding 
denkbaar. 
Een van mijn 
huidige zorgen 
is dat we, met 
ingang van het 

seizoen 
2017, 
een 

nieuwe 
hoofd-

sponsor no-
dig hebben. 
Corendon 
heeft ons 

fantas-
tisch 

ge-

steund en doet dat nog twee jaar, daar ben 
ik ze uitermate dankbaar voor. Maar aan 
ook goede dingen komt een einde. Als jij 
nog wat weet, graag! Twee jaar lijkt lang, 
maar in de praktijk is dat zo voorbij,” ver-
telt Huizinga met een glimlach. 

Honkbal is leuk
Het Pim Mulier Honkbalstadion heeft de 
A-status van de NOC*NSF en is daardoor 
een van dé honkbalaccommodaties van 
Nederland. Het stadion heeft ongeveer 
2.400 zitplaatsen, dat tijdens grote evene-
menten als de Honkbalweek uitgebreid kan 
worden met tijdelijke tribunes. 
In januari beginnen de trainingen voor de 
nieuwe competitie. Het honkbalseizoen be-
gint in april met de competitie, die normaal 
doorloopt tot en met september. Afgelopen 
jaar liep dat uit tot diep in oktober, want de 
Europacup en de Honkbalweek kwamen 
tussendoor ook nog kijken.
Sta je met je club bovenin, dat speel je ook 
nog de Holland Series. Het seizoen lijkt 
kort, maar is intensief en een wedstrijd kan 
erg lang duren. “De besten van de compe-
titie kunnen in een seizoen uitkomen op 
61 wedstrijden. Geloof me, dat is veel en 
dat is inspannend. Wat honkballen vooral 
zo mooi maakt, is dat allemaal neerkomt 
op strategie. De coach bepaalt tijdens 
de wedstrijd wie hij waarvoor inzet. De 
spelers voeren dat uit. Als alles klopt en 
meezit, kun je wedstrijden winnen. Als leek 
duurt het even voor je het spel volledig be-
grijpt. Voor de insiders is iedere wedstrijd 
opnieuw een belevenis.” Kinheim heeft een 
erg goede jeugdopleiding en organiseert 
regelmatig Clinics voor de jeugd, vaak door 
bekende en professionele honkballers. 
 
Foto: Voorzitter Kinheim Frits Huizinga

Kinheim doet het Anders
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Vervolgopleiding?  
Speciaal voor jongeren en hun ouders

Sijmen van Wijk
Onderwijs - Het is een gegeven dat 
de wereld steeds sneller verand-
ert. Van het merendeel van de 
beroepen waar over twintig jaar 
de jonge mensen van nu invulling 
aan zullen geven, weten we nu nog 
niet wat die banen precies zullen 
inhouden. Wat we wel weten is dat 
voor heel veel beroepen technolo-
gische kennis een belangrijke voor-
waarde zal zijn om die functies te 
kunnen vervullen.  
 
Minister Bussemaker ziet dat ook 
en zij heeft samen met staatssec-
retaris Dekker besloten dat de 
opleiding voor basisschoolleraar 
meer technologie moet bevatten. 
Want op die basisschool begint 
het al, nieuwsgierigheid van de 
jonge kinderen moet door de 
leraar omgezet worden in kennis.  
Als dat goed gebeurt ligt er een 
prachtige toekomst voor elk kind 
van twaalf jaar open. In het voort-
gezet onderwijs, op elk niveau van 
VMBO tot VWO, is het aan de 
leraar en lerares om zijn en haar 
leerlingen uit te dagen. Zij kun-
nen de poorten naar kennis voor 
hun leerlingen wijd open zetten. 
En om die poort open te zetten is 
meer nodig dan ‘even googlen op 
internet’. Voor alle duidelijkheid: 
op internet vind je geen kennis 
maar informatie. Door infor-
matie met andere informatie te 
verbinden ontstaat inzicht en die 
inzichten vormen de basis voor 
kennis. En kennis is weer nodig 
om innovaties te creëren. Inno-
vaties zijn niet voorbehouden aan 
universitair geschoolde mensen, 
ook hbo’ers en mbo’ers kunnen 
heel goed waardevolle innovaties 
tot stand brengen. En bedenk dat 
innovaties zorgen voor een beter 
milieu, goede gezondheidszorg 
en prettigere arbeidsomstan-
digheden. Veel saai werk wordt 
immers al door robots gedaan. 
Dat zal in de toekomst alleen 
maar toenemen.  

Hoe te kiezen?

Uiteindelijk wil een ieder met 
het behaalde diploma een goede, 
zinvolle en perspectiefrijke baan 
verwerven. Welnu, die banen zijn 
er, ondanks alle robotisering. Het 
is daarom goed om van tevoren na 
te denken hoe je invulling aan je 
toekomst wilt geven. Ga eerst na 
waar je talenten liggen en ook of 
je echt  passie voor iets hebt. Een 
advies in dit geval: wanneer je nog 
niet precies weet wat je wilt, kies 
dan breed zodat je nog veel kant-
en op kunt; weet je daarentegen 
wel heel goed wat je precies wilt 
en heb je in die richting ook écht 
talent, kies dan smal. 

“Denk goed na 
voor je kiest!”

Maar bedenk daarbij dat je in 
deze snel veranderende tijd nooit 
uitgeleerd zult zijn. Veel kennis 
veroudert steeds sneller. Ook 
zul je door die veranderende 
samenleving over twintig jaar 
dingen zult doen die nu nog 
onbestaanbaar lijken. Dat maakt 
de toekomst spannend en uitda-
gend. Om die uitdagingen aan te 
kunnen is het belangrijk dat je je 
goed voorbereidt. Ga als je voor 
de keuze staat naar een school 
voor voortgezet onderwijs te gaan, 
op veel scholen kijken. Vraag ook 
aan leerlingen op die scholen wat 
zij vinden van de kwaliteit van de 
docenten, het studiemateriaal en 
de begeleiding. Bedenk dat leuk 
niet hetzelfde is als goed. 
 
Zit je eenmaal op het voortgezet 
onderwijs, kies dan een profiel dat 
je veel mogelijkheden biedt op de 
vervolgopleidingen op mbo-, hbo- 
en wo-niveau. Als je nog niet pre-
cies weet wat voor studie je wilt 
gaan volgen, neem een tussenjaar 
na je middelbare school. Ga je 
tijdig oriënteren en bekijk ook de 
kansen die bepaalde opleidingen 
bieden op een interessante baan. 
Hoe zorgvuldiger je je afwegingen 
maakt hoe meer tevreden je straks 

als volwassene zult zijn.

Drs. Sijmen van Wijk is commu-
nicatiestrateeg op het gebied van 
de kenniseconomie en publicist 

Kijk ook eens op de volgende 
websites:
www.siriusprogramma.nl
www.jet-net.nl
www.platformbetatechniek.nl

023 Health
 

De vicieuze suikercirkel
Als we over ongezond eten praten, dan hebben we het al gauw over 
uitzonderlijk vet eten en geven maar al te graag de schuld aan broodjes 
worst , frikadellen, frites met mayonaise, knakworsten, ballen gehakt 
met vette jus, bier, wijn etc. 
Maar, als we nu ook eens ánders gaan nadenken over ons gestel en 
ongezond eten, dan komen we al snel tot de conclusie dat ook suiker 
een van de belangrijkste boosdoeners en een ware killer is. 

Vitamines en mineralen geven geen energie, maar zijn nodig om de 
verschillende systemen aan te sturen die voeding omzetten in energie 
en brandstof voor organen, spieren en hersenen. 
Als je te weinig vitamines en mineralen hebt, werken de systemen niet 
goed. Daardoor voel je je moe en futloos, trillerig, gestrest en opge-
jaagd. Je concentratie en geheugen beginnen te haperen, spieren doen 
pijn of voelen gespannen.
Als je je moe en gestrest voelt, zal je brein vragen om ‘troost’ en snelle 
energie. Dus je grijpt naar een pak koekjes, een reep,  een blikje fris of 
een zogenaamde energiedrank. Het werkt! Je bloedsuikerspiegel stijgt, 
adrenaline bruist door je hersens, de productie van dopamine en sero-
tonine schiet omhoog. Dopamine en serotonine zijn neurotransmitters 
die je alert maken en je een prettig en tevreden gevoel geven. Cafeïne, 
nicotine, alcohol en cocaïne hebben hetzelfde effect op deze stofjes, die 
boodschappen van de ene zenuwcel naar de andere overbrengen. 

In razend tempo wordt insuline aangemaakt, dat cellen in staat stelt 
energie op te nemen. Alleen, er is amper energie om op te nemen. 
Geraffineerde suikers bevatten immers geen voedingsvezels en geen 
mineralen en vitamines. Om te kunnen worden opgenomen in het 
systeem, moet er een beroep worden gedaan op de voorraad micronu-
triënten die ons lichaam heeft. 
Door dat ‘winkelen’ dondert de bloedsuikerspiegel weer omlaag, waar-
door je je afgepeigerd en trillerig voelt en meer zoetigheid nodig hebt 
om weer aan die piek te komen.
Dus het gebrek aan nutriënten waardoor je je moe en naar voelde, is nu 
nog erger geworden. Je voelt je nog vermoeider en gestrester en je brein 
schreeuwt om meer suiker. Voor je er erg in hebt, zit je gevangen in een 
vicieuze suikercirkel.

Langzaam aan
Je lijf is veel beter af met complexe, langzame koolhydraten uit volko-
renproducten, havervlokken, bonen of (gedroogde) vruchten, en met 
vitamines en mineralen die deze koolhydraten omzetten in echte 
energie. Complexe koolhydraten worden ook omgezet in suikers, maar 
dankzij het verteringsproces komen die langzaam en regelmatig in je 
systeem terecht. 
Voedsel met veel vitamines en mineralen en met omega3-vetten helpt 
actief stress te verminderen en laat, volgens diverse onderzoeken, het 
brein beter en efficiënter functioneren waardoor je je beter kunt con-
centreren.  
Geraffineerde suiker, zoals in drankjes en snoep, doet dat niet. Het 
bevat geen enkele zinvolle voedingsstof. Suiker en zoetstoffen kunnen 
zelfs kwaad doen. Zeker als je moe en gestrest bent.

Suiker kan…
•	 het	immuunsysteem	onderdrukken
•	 de	mineralenbalans	verstoren
•	 delta-,	alpha-	en	thetagolven	in	de	hersenen	versterken,	waar-
door je minder goed helder kunt denken
•	 je	reactie	op	insuline	vergroten
•	 concentratieproblemen	verergeren	en	depressieve	of	onrustige	
gevoelens aanwakkeren
•	 het	afweersysteem	voor	bacteriële	infecties	aantasten
•	 de	nieren	beschadigen
•	 het	risico	op	hart-	en	vaatziekten	vergroten
•	 het	adrenalineniveau	doen	stijgen
•	 vorming	van	vrije	radicalen	in	de	bloedbaan	teweeg	brengen
•	 de	lever	vergroten
•	 hormonale	schommelingen	veroorzaken
•	 hoge	bloeddruk	veroorzaken
•	 hoofdpijn	veroorzaken,	inclusief	migraine.

In de sectie ‘023 Health treft u ar-
tikelen aan die betrekking hebben 
op gezondheid,  gezond leven en 
hoge kwaliteit van leven en welzi-
jn.  Dat kunnen artikelen zijn van 
algemene aard maar ook wordt 
aandacht besteed aan specifieke 
zaken die van belang zijn voor 
gezondheid. 

Zo treft u in deze editie infor-
matie aan over suiker, mineralen 
en vitamines. In de volgende 
edities wordt aandacht besteed 
aan inherent aan gezondheid ge-
legateerde aspecten als medische 
aangelegenheden, wat is nu eigen-
lijk gezondheid, gezond voedsel, 
voedingssupplementen, aan bewe-
gen, aan sport en gezondheid etc. 
In de sectie reserveren wij ook 
graag ruimte voor autoriteiten op 
dit gebied. 
Ga voor meer informatie naar 
de website van 023 Anders en 
bezoek 023 Health!
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Hoe vaak ontvangt u een offerte of 
voorstel met het verzoek deze voor 
akkoord te tekenen? Mijn advies: 
lees het voorstel goed door met 
name als het voorstel betrekking 
heeft op diensten die voor enige 
tijd worden geleverd. Voordat u het 
weet, legt u zich langdurig vast.
 
Zo bleek ook uit een recente zaak 
die speelde bij de rechtbank van 
Amsterdam. Het volgende deed 
zich voor:

Geschil
Een onderneming, die klanttevre-
denheidsonderzoeken uitvoert, 
komt in contact met een poten-
tiële klant. Het onderzoeksbu-
reau stuurt een voorstel met het 
verzoek deze “voor akkoord” te 
ondertekenen. De klant tekent het 
voorstel, waarschijnlijk zonder 
zich ervan bewust te zijn dat hij 
zich vastlegt voor een langdurige 
samenwerking. 

In het voorstel stond:
“Doorgaans spreken wij met onze 
klanten af, dat onze samenwer-
king geldt voor in beginsel vier 
jaarlijks terugkerende metingen 
tegen gelijkblijvende condities. 
Daarmee profiteert u van een prijs 
die ook voor de toekomst vast-
staat. Dat spreken wij ook graag 
met u af.” en “Mocht u na de eer-

ste meting ontevreden zijn over 
het door ons geleverde werk, dan 
heeft u de mogelijkheid de samen-
werking eenzijdig te beëindigen. 
Dit dient dan schriftelijk, onder 
beknopte opgave van redenen te 
gebeuren, binnen drie maanden.”

In de van toepassing verklaarde 
en bijgesloten algemene voor-
waarden stond vervolgens:
“De overeenkomst is aangegaan 
voor een minimum termijn en/
of minimum aantal herhalings-
metingen. Tenzij anders over-
eengekomen is de overeenkomst 
niet tussentijds opzegbaar voor 
beëindiging van die termijn/aan-
tal metingen.”

Na de eerste meting beëindigt de 
klant de overeenkomst. Niet om-
dat men niet tevreden is over de 
uitgevoerde meting, maar omdat 
de klant de metingen in eigen 
beheer wenst te verrichten. 

Uitspraak
De rechter oordeelt dat uit het 
getekende voorstel met algemene 
voorwaarden blijkt dat de klant 
zich heeft verplicht ten minste 4 
klanttevredenheidsmetingen af te 
nemen en dat de overeenkomst 
van opdracht niet tussentijds kan 
worden beëindigd, althans niet 
zonder schadeplichtig te zijn. De 

Haarlem recht & mode - De sier-
naden van Levi’s  zijn  momenteel 
onderwerp van een fashion-geschil 
dat zich afspeelt in Duitsland. De 
Duitse modeketen ‘New Yorker’ 
is voor de rechter in Hamburg 
gedagvaard door het Amerikaanse 
jeansmerk ‘Levi’s’. Onderwerp 
van het geschil zijn de backpockets 
(achterzakken) van jeans.  
 
De achterzakken van Levi’s wor-
den gekenmerkt door siernaden 
in de vorm van de vleugels van 
een adelaar (dat staat voor het 
verlangen naar vrijheid). Volgens 
Levi’s heeft New Yorker spijker-
broeken op de markt gebracht 
met (nagenoeg) dezelfde decora-
tieve stiksels op de backpockets 
van hun jeans, waarbij New Yor-
ker die jeans ook nog eens tegen 
spotprijzen verkoopt. 

Al vaker schreven wij over het 
merkenrecht en figuratieve ele-
menten op mode-items (zie www.
kadv.nl). In de jeansindustrie 
komt dit veel voor. Voorbeelden 
zijn het rode lipje en van Levi’s en 
de worker jeans met kniestukken 
van G-star (de Elwood). Deze 
figuratieve elementen zijn eerder 
door de rechter als geldige vorm-
merken aangemerkt. 

 Een vormmerk komt voor in 
verschillende gedaantes, en in 
de jeansindustrie voornamelijk 
als (een combinatie van) stik-
sels, siernaden, knopen en lipjes. 
Juist in de jeansindustrie is het 
van groot belang om je met het 
gebruik van siernaden en acces-
soires te onderscheiden binnen de 
markt; nagenoeg iedere jeans-
fabrikant heeft een eigen signa-

pocket design merkinbreuk op 
het vormmerk – het design van de 
backpockets – van Levi’s maakt, 
moet nog worden beoordeeld of 
de schadevergoeding die Levi’s in 
deze zaak vordert, toewijsbaar is. 
Levi’s stelt schade te hebben gele-
den van € 50,- - bijna het dubbele 
van de verkoopprijs van de jeans 
- per door New Yorker verkochte 
jeans, omdat New Yorker heeft 
meegelift op de innovativiteit en 
creativiteit van Levi’s en heeft 
aangehaakt bij de ‘Look & Feel’ 
van het merk Levi’s.  
 
De rechter in Hamburg buigt zich 
momenteel over deze zaak en 
net als wij houdt ook de jeansin-
dustrie deze rechtszaak over de 
designs van en eigen signatuur op 
jeans nauwlettend in de gaten! 

Lucia van Leeuwen

Lucia van Leeuwen is advocaat 
bij Köster Advocaten in Haarlem 
bij de Praktijkgroep Intellectueel 
Eigendomsrecht. Zij adviseert en 
procedeert veelvuldig in inbreuk-
zaken. Zij treedt op voor zowel 
merkhouders als inbreukmakers.
 
Köster Advocaten info@kadv.nl of 
kijk op www.kadv.nl

tuur door middel van lipjes of 
stiksels. Dat eigen signatuur kan 
echter pas als vormmerk worden 
ingeschreven, als het specifieke 
kenmerk (siernaden en/of acces-
soires op de jeans) ook als ‘merk’ 
wordt opgevat: het moet de jeans 
onderscheiden van andere jeans 
èn de jeans als afkomstig van een 
bepaald jeansmerk onderscheiden 
(de herkomstaanduidingsfunctie).

 Omdat het op een jeans lastig is 
om op andere wijze dan middels 
siernaden en accessoires je merk 
(herkomst!) aan te brengen, is de 
eigen signatuur van siernaden, 
knopen en lipjes voor jeansfa-
brikanten van groot belang. Dat 
die eigen signatuur werkt is te 
merken: veel mensen herkennen 
de verschillende jeansmerken aan 
de typische siernaden, knopen 
en/of lipjes die op of aan de jeans 
worden aangebracht. Als men-
sen de jeans aan die specifieke 
kenmerken herkennen, betekent 
het dat die kenmerken fungeren 
als herkomstaanduidingsfunctie 
en een onderscheidend vermogen 
bezitten. De specifieke elementen 
kunnen dan als vormmerk wor-
den ingeschreven, en hebben dan 
dus de status van een merk.

 De eigen signatuur zou ook 
middels het modelrecht (in plaats 
van het merkenrecht) kunnen 
worden beschermd. Omdat een 
merkinschrijving een ruime-
re bescherming biedt dan een 
(on)geregistreerd model en een 
vormmerk in principe oneindig 

verlengd kan worden terwijl het 
modelrecht vaak maar 3 jaar en 
maximaal 25 jaar bescherming 
biedt, is het voor jeansfabrikanten 
aantrekkelijk om het onderschei-
dende element van hun jeans als 
(vorm)merk te registreren. Daar 
komt bij dat een vormmerk ten 
tijde van de registratie niet nieuw 
hoeft te zijn, terwijl dat bij een 
model wel vereist is. Met een 
vormmerk kun je dus iets vastleg-
gen (beschermen) wat al langer 
bestaat, en misschien pas na enige 
tijd het vereiste onderscheidende 
vermogen (door inburgering, 
doordat consumenten het gaan 
herkennen) heeft verkregen. 

 Als Levi’s zich in de zaak tegen 
het Duitse modeketen “New 
Yorker” (ook) op haar merkrecht 
– het design van de backpockets 
als vormmerk – beroept, kan dat 
als gevolg hebben dat het back-
pocketdesign van New Yorker als 
merkinbreuk wordt gezien. Levi’s 
zou op die manier kunnen weg-
blijven van de discussie over het 
al dan niet ‘nieuw’ zijn van een 
ongeregistreerd model en de dis-
cussie over de ‘auteursrechtelijk 
beschermde trekken’ die een be-
roep op de auteursrechten op het 
ontwerp met zich zou brengen. 
Het merkrecht biedt een helder 
inbreukcriterium: het soortgelijke 
of overeenstemmende teken dat 
voor soortgelijke of overeenstem-
mende waren wordt gebruik en 
verwarring wekt, maakt inbreuk. 
Als er zou worden aangenomen 
dat New Yorker met haar back-

klant dient de volledige gederfde 
omzet van de opdrachtnemer te 
vergoeden. Een erg zure appel, nu 
de klant daarvoor niets geleverd 
heeft gekregen. 
 
Conclusie en tips
Let op de kleine lettertjes: de mees-
te algemene voorwaarden worden 
niet gelezen, terwijl deze wel van 
toepassing worden verklaard.  
Kenmerk van algemene voor-
waarden is dat deze de positie 
van de gebruiker optimaal zullen 
beschermen. Zo ook in de casus: 
in het voorstel staat niet letter-
lijk dan men zich vastlegt voor 
een minimum aantal metingen. 
Pas als men de tekst combineert 
met de algemene voorwaarden,  
wordt duidelijk dat tussentijdse 
opzegging onmogelijk is. Ons 
advies: wijs de voorwaarden van 
uw contractspartij van de hand 
en verklaar eventueel uw eigen 
voorwaarden van toepassing.

Let op de duur van een contract en 
de beëindigingsmogelijkheden: veel 
overeenkomsten voor bepaalde tijd 
zijn niet tussentijds opzegbaar.  
Voor de overeenkomst van 
opdracht ligt dat anders, maar als 
tussentijdse opzegging is uitgeslo-
ten, zoals in de casus, dan is dat 
bindend.

Een meer algemene tip: controleer 
of de tekst van de overeenkomst 
klopt met de verwachtingen en de 
werkelijkheid.  
Het komt nogal eens voor dat 
tussen partijen afspraken worden 
gemaakt, maar dat een offerte of 
voorstel deze afspraken niet of on-
juist weergeven. In de casus kan 
het zomaar zo zijn dat helemaal 
niet was afgesproken dat de klant 
een minimum aantal metingen af 
zou nemen. 

Neem een hardship-clausule op: 
een bepaling waarin situaties 
worden omschreven die zich na 
het sluiten van de overeenkomst 
kunnen voordoen die u de ruimte 
geven om de overeenkomst te 
beëindigen of te wijzigen. 

Het is raadzaam om uw tota-
le aansprakelijkheid verband 
houdend met een overeenkomst te 
beperken. Dat kan op verschillen-
de manieren: bijvoorbeeld tot een 
maximum bedrag, een percenta-
ge van de contractwaarde of tot 
het bedrag dat de verzekering 
uitkeert. 

Laat de overeenkomst beoordelen: 
met een snelle quick scan van 
een contractvoorstel/ algemene 
voorwaarden tegen een vast en 
beperkt bedrag heeft u direct in 

beeld of het contract onaanvaard-
bare risico’s met zich meebrengt. 
Aan de hand daarvan kunt u beter 
bepalen of er nog onderhandeld 
dient te worden of dat het voorstel 
“voor akkoord” getekend kan 
worden.

 
Birgit de Bruijn

Birgit de Bruijn  is advocaat bij 
Köster Advocaten in Haarlem. 
sinds 2002 en is specialist op 
het gebied van contractenrecht, 
IT, Internet en Privacy en on-
dernemingsrecht. Zij is lid van 
de Vereniging van Distributie-, 
Agentuur- en Franchiserecht. 

Wilt u een quick scan van een 
contractvoorstel of ander advies 
over uw zakelijke overeenkom-
sten? 
Mail dan naar Köster Advocaten 
info@kadv.nl of  
kijk op www.kadv.nl

Tekenen “voor akkoord”, verstrekkende gevolgen…

Total Progress 
Computerhulp in en om 
Haarlem
 
Computerhulp is een pri-
maire dienst die Total Pro-
gress u biedt. Tegen een vast 
laag particulier uurtarief 
van € 37,50 inclusief BTW, 
bieden wij u verschillende 
soorten computerhulp.
Methode 1. Computerhulp 
op afstand.
Met ‘Computerhulp op 
afstand’ nemen wij uw pc of 
computer als het ware van 
u over, assisteren u online 
met vragen of problemen 
en repareren, voor zover 
mogelijk, online vanaf ons 
kantoor in Haarlem.
Methode 2. Computer repa-
ratie aan huis

Met ‘Computerreparatie 
aan huis’ repareren wij 
uw computer bij u thuis. 
Hiervoor maken wij, uiter-
aard in overleg met u, een 
duidelijke afspraak voor een 
specifieke tijd.
Computerhulp thuis of bij 
ons op kantoor
Bij u thuis kunnen wij vele 
computer reparatie hande-
lingen verrichten en lossen 
op aanvraag ook hardware-
matige storingen op. Mocht 
dit niet veilig of efficiënt 
kunnen, dan nemen wij de 
pc mee naar onze techni-
sche dienst. Meer gecompli-
ceerde hardware-reparaties 
doen wij uitsluitend bij ons 
op de zaak. Uiteraard bren-
gen wij uw pc ook zo snel 
mogelijk weer terug.

Laptopreparatie
Naast computerhulp en 
computer reparatie herstel-
len wij uiteraard eveneens 
uw laptop. Vaak voeren wij 
reparaties uit aan laptops 
die niet meer opladen of 
waarvan het scherm kapot 
is. Dit soort herstelrepara-
ties verrichten wij niet bij u 
thuis, maar verrichten wij 
op de technische dienst van 
ons bedrijf.

Total Progress  
Computerhulp
Izaak Enschedeweg 40,
2031CS, Haarlem.
Telefoon: 023-7070008

Web: www.totalprogress.nl
info@totalprogress.nl

Fiduce ontzorgt
Daar waar complexiteit 
toeneemt

Sinds de financiële crisis 
van 2008 wordt in de fi-
nanciële wereld regelgeving 
steeds meer aangescherpt 
en verandert de markt in 
rap tempo. Of het nu zake-
lijk is of privé, Fiduce zorgt 
in deze roerige tijd voor 
rust in uw financiële situa-
tie. “Wij zijn professionals 
op het gebied van financieel 
advies voor zowel bedrijven 
als particulieren. Voor onze 
klanten zoeken wij de best 
passende financiële oplos-
sing, toegesneden op hun 
persoonlijke situatie. Voor 
alle financiële uitdagingen 
heeft Fiduce specialisten 

in dienst. U kunt bij ons 
terecht voor advies op het 
gebied van (collectieve) 
pensioenregelingen, em-
ployee benefits, hypotheken, 
(bedrijfs) verzekeringen en 
vermogensbeheer. 

Dit neemt onze klanten een 
hoop zorgen uit handen.” 
Op het gebied van pensioe-
nen bijvoorbeeld worden de 
regels weer aangepast per 
2015. Wij hebben als één 
van de eersten in Nederland 
voldaan aan de nieuwe 
eisen om adviezen te geven 
aan bedrijven en particulie-
ren inzake pensioenregelin-
gen. Door de complexiteit 
van deze regelgeving is 
het van groot belang dat 
werkgevers zich goed laten 

adviseren door een gekwali-
ficeerd pensioenadviseur”. 

Beslissingen nemen op 
financieel gebied wordt 
steeds ingewikkelder. Het 
aantal keuzemogelijkhe-
den neemt explosief toe. 
Sommige beslissingen zijn 
makkelijk en andere gecom-
pliceerd. Fiduce ontzorgt en 
adviseert u graag.

FIDUCE®
Mark Amama
Herenweg 149
2106 MH Heemstede
T   023-5266513
F   023-5266527
M  06-53326702 
E  mark.amama@fiduce.nl

Haarlemse regio houten kist
De regio Haarlemse houten grafkist is in 
alle opzichten Uniek.
De grafkist wordt gemaakt van hout uit 
de regio, denkt u hierbij aan; Haarlem, 
Haarlemmermeer, Heemstede, Velsen , en 
Bloemendaal. Uiteraard als het hout er is 
kunnen de kisten gemaakt worden van hout 
uit elke regio waar bomen beschikbaar zijn. 
De bomen die hiervoor gebruikt worden 
zijn niet gekapt met als doel om er een 
grafkist van te maken, maar omdat ze toch 
gekapt moesten worden en eigenlijk als 
eindbestemming hadden om versnipperd 
te worden.
Met een overlijden is er altijd een bepaalde 

tijdsdruk voor het op tijd leveren van een 
kist. Wij hebben diverse kisten op voorraad 
uit diverse regio’s van diverse houtsoorten. 
Mocht uw voorkeur hier niet bij zitten, dan 
kan het zijn dat de kist iets later geleverd 
wordt omdat deze dan speciaal gemaakt 
wordt.
Herkomst
De herkomst van deze kist is niet in alle 
gevallen exact te bepalen, het kan zijn dat 
wij weten uit welke regio/plaats het hout 
is, voor de toekomst streven wij ernaar om 
van elke kist de exacte plaats van herkomst 
te garanderen. Bij elke kist door ons gele-
verd krijgt u een echtheid certificaat van de 

herkomst van de boom. Omdat wij de 
natuur erg belangrijk vinden, garande-
ren wij u dat de bomen niet onnodig 
gekapt zijn en dat er voor elke verkochte 
kist € 50,- wordt gestort aan natuurmo-
numenten.
Uw eigen kist van een boom uit uw tuin
Heeft u interesse om van een boom uit 
uw eigen tuin een kist te laten maken 
dan kunnen wij dit uiteraard voor u 
verzorgen. De gedachte hierover is mis-
schien wat vreemd, maar ook bijzonder 
en Uniek. Graag informeren wij u over 
de mogelijkheden.
Voor iedereen beschikbaar
Guy Troupin wil dat iedereen gebruik 
kan maken van een grafkist welke is 
gemaakt van regionaal hout en levert de 
grafkist aan elke uitvaartondernemer. 
De kist heeft een vast bedrag van €950,- 
waar u deze ook koopt.

Wilt u meer informatie, neemt u dan 
gerust contact met ons op 023-542 7548
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De regionale economie in 023 leunt voor een 
belangrijk deel op grote buur Amsterdam. 
Dagelijks reizen veel mensen uit onze regio 
naar de hoofdstad om daar te werken. Of 
naar luchthaven Schiphol in de Haarlem-
mermeer, een andere economische groot-
macht van belang. Zo zijn er enkele grote 
economische motoren waar de regio tegen-
aan ligt. 

 De bevolking in 023 is gedifferentieerd met 
een opleidingsniveau dat gemiddeld  boven 
het landelijke gemiddelde ligt. De sterke 
economische sectoren in de regio zelf zijn 
lokale en regionale zakelijke dienstverle-
ning, toerisme, overheid en gezondheids-
zorg. Het historische centrum van Haarlem, 
met zijn horeca, detailhandel, cultuur en 
diensten en het bedrijvenpark de Waarder-
polder bieden werk aan mensen uit de hele 
regio. 

De regio 023 vormt samen met IJmond 
de derde economische speler binnen de 
Metropool Regio Amsterdam (MRA). Het 
percentage arbeidsplaatsen in 023 is echter 
relatief laag in verhouding tot de omvang 
van de bevolking. Dat komt ook door de 
strategische ligging ten opzichte van de 
economische kerngebieden van de MRA, 
zoals de havens, de Amsterdamse Zuidas 
en Schiphol in de Haarlemmermeer. De 
arbeidsdeelname is hoog en met ongeveer 

250.000 inwoners levert regio 023 brandstof 
aan de economische motor in de MRA. 
Daarom kenmerkt onze regio zich door 
een grote en nog altijd groeiende uitgaande 
pendel van werkenden.

Wat de economie in 023 zelf betreft, stellen 
we vragen aan Simon Paagman, die een 
bindende factor speelt in de regio. Zijn 
netwerkorganisatie BeterBusiness biedt nu 
al jarenlang een platform voor bedrijven 
en bestuurders in de regio Haarlem en om-
geving om de onderlinge verhoudingen te 
versterken. Een samenwerking met de regio 
IJmond wordt op korte termijn bezegeld 
met de ondertekening van een samen-
werkingsverband tussen de twee regio’s. 
Paagman: “BeterBusiness Haarlem-IJmond 
is een uniek ondernemersplatform voor 
bedrijven om betere business te genereren. 
BeterBusiness biedt een zakelijk netwerk 
en businessinformatie, die bedrijven en 
gemeentes in staat stellen om zichtbaar en 
directer zaken te doen. De economie trekt 
aan, blijkend uit het landelijke cijfer van 
CBS, dat op 15 november op 0.7 % groei 
stond. Natuurlijk verschilt dat van regio tot 
regio. Wij horen van onze partners en deel-
nemers nu steeds meer positieve geluiden. 
Maar een zwaluw maakt nog geen zomer en 
per branche zijn er nog steeds verschillen. 
De Bouw blijft nog achter maar de hui-
zenverkoop trekt duidelijk aan en het vrije 

bedrijfsleven, zoals schoonmaakbedrijven 
en service verlenende bedrijven krijgen het 
steeds drukker en hebben weer een goede 
orderpositie.”
 
Deze positieve geluiden zijn mooi, maar 
het blijft nog een voorzichtige beweging 
omhoog. 
Hoe draagt BeterBusiness bij aan deze posi-
tieve ontwikkelingen? 
“Door ons programma ‘Samen sterk’ en 
door het actief deelnemen aan ons platform 
maken onze partners elkaar duidelijk waar 
ze elkaar op kunnen versterken. Daarbij 
ontmoeten wij elkaar regelmatig en wisse-
len met elkaar van gedachten over diverse 
zaken die onze aandacht vragen. Mede 
hierdoor vertrouwen wij er op de economi-
sche rem op de vooruitgang  om te buigen 
naar succes en een positieve wending te 
geven. Als er bedreigingen zijn monitoren 
wij die vrij snel en ondersteunen we elkaar 
om die het hoofd te kunnen bieden.”
 
Simon Paagman heeft een opleiding ge-
volgd als bedrijfseconoom en heeft jaren-
lang in het buitenland succesvol in onder 
meer de confectie-industrie gewerkt. Hij 
vervolgt: “De economische verwachtingen 
en de daarmee gepaard gaande veranderin-
gen vragen een meer doelgerichte aanpak. 
Ons regionaal platform heeft een totaal 
andere functie dan een landelijk forum. 

Onze lijnen met de partners zijn kort en 
rechtstreeks. Een landelijke aanpak is na-
tuurlijk veel beleidsmatiger. Dat gaat al snel 
schuren. Het gaat ons juist heel duidelijk 
om kwaliteit en niet om kwantiteit. De eco-
nomie kunnen we duurzamer maken door 
betere kwaliteit af te spreken en te leveren. 
Juist in duurzaamheid liggen de kwalitatie-
ve kansen en mogelijkheden, die de econo-
mie versterken. Wij zijn geen businessclub, 
wij zijn een regionaal platform. Door de 
persoonlijke contacten binnen het platform 
worden de kansen op succes versterkt.”

Wat maakt dat BeterBusiness het Anders 
doet dan businessclubs? Die zijn er in grote 
getale. 
“BeterBusiness is ‘Anders’ omdat er ook 
korte lijnen zijn met de overheid, zowel op 
provinciaal als op gemeentelijk niveau. In 
onze raad van aanbeveling zitten alle bur-
gemeesters van de gemeenten in de regio 
en is de Commissaris van de Koning ook 
aanwezig. Dat maakt dat de lijnen met het 
bedrijfsleven kort zijn en dat alle partners 
elkaar snel kunnen vinden. Daarnaast 
hebben we een jaarlijkse conventie over 
een, op dat moment, belangrijk onderwerp. 
We organiseren masterclasses en motivatie-
bijeenkomsten. Altijd gericht op onderling 
contact en het versterken van de communi-
catie en de economische kansen.” 

‘Samen sterk’ en op zoek naar duurzaamheid en kwaliteit
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Wendy

Parel 
Haarlem is Anders. Voor mij niet een 
klein beetje anders, maar echt heel anders 
dan ik gewend was. Opgegroeid in een uit 
de klei getrokken stad met huizen die niet 
onder doen voor eeneiige tweelingen en 
waar het ene blok beton het zicht belem-
mert voor het andere blok. Kil, koud en 
onvriendelijk. Mijns inziens uiteraard. De 
stad met zijn beroemde slogan, de stad 
waar ‘het kan’. Ja, de aangelegde fietspa-
den, die waren best prettig.  Gaven vooral 
een veilig gevoel, bedacht ik me toen ik 
wonend in Haarlem lange tijd moest wen-
nen aan het fietsen tussen alles en iedereen 
die aan het verkeer deel neemt. En toege-
geven, er is daar veel groen en ruimte om 
te spelen als je klein bent. Maar ik geloof 
dat ik klimbomen in de Kennemerduinen, 
het strand en al die gezellige speeltuinen 
in Haarlem leuker had gevonden. 
 

 En wat maakt Haarlem nou gewoon 
Haarlem, zo bijzonder? De stad is harte-
lijk, vriendelijk, gemoedelijk, zonder dat 
ze tuttig is. Het leeft hier, zonder dat het 
zoveel bruist dat je erin verdrinkt, en zon-
der dat je niet meer mee kunt doen wan-
neer je er niet met twee benen volledig in 
staat. Hier kun je zo nu en dan een feestje 
meepakken, een borrel doen ergens waar 

de barman misschien je naam nog kent, 
en na afloop in bed het gevoel hebben 

dat je nooit bent weg geweest. Kan ook dat 
dit laatste aan mij ligt. De fiets is hier je 
beste vriend, de mijne ook geworden, en 
brengt je overal waar je komen wilt zonder 
dat het een afstand betreft waarvoor eerst 
getraind moet worden. 
 

 Al die eenmanszaakjes, die durven, en 
ervoor zorgen dat er zoveel diversiteit is 
wanneer je tijd en geld gevonden hebt om 
het eens goed uit te geven. Al die plekken 
waar ze gewoon verstand hebben van een 
goede kop koffie, een verslaving waar ik 
niet meer van af kan komen. Als ik het 
zou willen. De parken, duinen, het strand, 
het heerlijke strand. Caprera, met magi-
sche zomernachten, ’t wed en kattendel. 
De veelheid aan festivals met Haarlem 
Jazz als hoogtepunt, omdat het altijd zo 
gezellig is. Het walhalla dat zich openbaart 
wanneer je je in het land van de kinderen 
begeeft. Wat kun je je met je kroost hier 
goed vermaken, en vooral, je buiten goed 
vermaken. H. de Vries, als ik later groot 
ben en tijd over heb wil ik graag stage bij 
u lopen, en me de hele dag vergapen aan 
de prachtige wijze waarop elk boek in de 
winkel zijn eigen plekje heeft. 
 

 Haarlem, ik beloof je eeuwige trouw, zal 
je nooit verlaten. Geen geboren mug, maar 
voor mij mag dit de pret niet drukken, 
en nu ik mijn eigen kleine mugjes hier 
zie rondhuppelen voel ik me bij jou meer 
thuis dan ooit. Je bent mooi. Als een parel 
lig je tussen allerlei kleine pareltjes in. Ik 
denk dat ook dit je extra bijzonder maakt, 
extra anders. 
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Haarlemse Club Ruis krijgt bij start-
dit seizoen een totale make-over

Zaterdag 12 april opende Haarlem’s nieuw-
ste hotspot met veel succes haar deuren aan 
de Smedestraat 31. Een nieuwe nachtclub 
die een verrijking betekende voor het Haar-
lemse nachtleven. De plek staat sindsdien 
bekend als een stijlvolle locatie die staat 
voor kwaliteit met een volwassen uitstra-
ling en oog voor detail. Er is nu een half 
jaar proef gedraaid en in verband met de 
start van een nieuw seizoen heeft de locatie 
een totale make-over gekregen. Club Ruis 
is nu volwassen geworden en dat wordt 
gevierd in het weekend van 20, 21 en 22 
november 2014!

Interieur
Er wordt op dit moment meer dan een 
halve ton gestoken om de club nog meer te 
verbeteren. Zo zal het show element nog 
meer verhoogd worden (de CO2 tanks 
worden op dit moment al de kelders in ge-
takeld) en komt er een exclusieve Gin Tonic 
bar met tientallen gin tonic combinaties en 
stijlvolle cocktails. Ook de zithoek bij bin-
nenkomst wordt aangepakt, hier verschijnt 
een bijzondere Japanse tuin achter glas. De 
muren in deze hoek zijn voorzien van een 
‘padded wall’ en bovenin verschijnt een 
vitrine met een gin tonic museum.
Verder komt er een VIP deck die telefo-
nisch te boeken is.Check hiervoor www.
clubruis.nl/table-service/  Dit deck bevindt 
zich naast de DJ en is ook voorzien van 
een ‘padded wall’ en custommade drank-
koelers. De wodka kelder is sinds twee 
weken al vol gezet met de meest exclusieve 
wodka’s en daarbij hoort natuurlijk ook 
fatsoenlijk glas werk. Daarom worden alle 
premium dranken vanaf nu geserveerd in 
glaswerk.

Vernieuwd programma
De programmering is ook deels vernieuwd. 
De populaire donderdag blijft Academy, 

gehost door Raynor Bruges, voor bezoekers 
van 18 jaar en ouder. De vrijdag wordt Eve-
rybody, wordt gehost door DJ FlexyFrank 
die de beste allround DJ’s uitnodigt die de 
beste hits van 2000 tot en met nu zullen 
draaien. Zaterdag gaat Bravoure heten en 
hier zullen de boys van Saxophonation 
samen met guest DJ’s de lekkerste dance 
draaien, van (deep)house tot techhouse. 
Live muziek speelt op deze avond ook een 
grote rol.

Serious Request
Van 18 tot en met 24 december staat Haar-
lem in het teken van 3FM’s Serious Request 
en ook Club Ruis draagt haar steentje bij 
aan dit goede doel. Alle 7 dagen is wordt 
de club omgedoopt in Glazen Ruis en kan 
er bij de entree gedoneerd worden in een 
glazen bak.  Ook bij de entree wordt het 
gezellig gemaakt: voor de deur komen 
vuurkorven en iedereen krijgt een glaasje 
Gluhwein bij binnenkomst. Zodra het 3FM 
programma op de Nieuwe Groenmarkt is 
afgerond gaan de deuren open, om 22.00 of 
23.00 afhankelijk van de avond.
Vrijdag: Everybody / 21+ / 6,- entree / 
Openingstijden: 23.00-05.00. Tot 00.00 is 
de entree gratis.
Adres: Smedestraat 31, 2011 RE Haarlem

Serieuze Baarden
De baard is hip. Woeste, stoere, gladde, 
strakke, wilde, ongetemde baarden. In het 
blond, rossig, donker of zwart, soms be-
vlekt met grijze strengels en soms gewoon 
helemaal grijs. Het kan allemaal en het kan 
ook niet gek genoeg. De hipster van nu is er 
groot mee geworden. Maar misschien dat je 
de komende weken rondloopt in Haarlem en 
je afvraagt of ‘Gilette’ geen plek meer heeft in 
de schappen van de drogist. Het is waar dat 
de baard hip is, dat veel vrouwen alvast een 
beetje smelten voor de man met de baard, al 
voordat hij een woord gesproken heeft. 
Maar nu de Grote Markt over een niet 
al te lange tijd omgetoverd en betoverd 
wordt, door het bekende ‘Glazen Huis’, en 
er keiharde euro’s opgehaald gaan worden 
voor meisjes en vrouwen in oorlogsge-
bied, wordt de baard meer dan een hippe 
uiterlijke verschijningsvorm. De baard in 
Haarlem wordt keiharde handel. Baardlem 
is geboren. 

Vanaf nu kunnen mannen in Haarlem (en 
daarbuiten) met en zonder baard, geld 
inzamelen door hun baard (of wat daar 
ook voor moet doorgaan, dat denk ik 
dan soms) te laten staan. Elke deelnemer 
kan zich aanmelden via kominactie.nl/
baardlem, en via dit platform laten weten 
waarom je deelneemt. Gemeenschappelijk 
doel is het ophalen van €5000. Men kan via 
dezelfde weg geld doneren op zijn of haar 
baardlemmer, en meteen zien wat de stand 
tot nu toe is. Zodra het glazen huis begint, 
en het streefbedrag binnen is, zullen de 
mannen gezamenlijk ontdaan worden van 
de kriebelende warme jassen op hun ge-
zicht. De wens is om dit onder leiding van 
Giel Beelen te doen, waarbij de uitvoering 
hoogstwaarschijnlijk wordt verzorgd door 
een vooraanstaande kapperszaak, waar je 
aan het juiste adres bent voor een kinky 
kapsel. 

Tja, en met een actie als deze, het in beheer 
hebben van een klein doch degelijk baardje, 
en wonend in Haarlem, konden Renee en 
René niet achterblijven. De een, een rasech-
te mug, de ander ondertussen genaturali-
seerd door het zich eigen hebben gemaakt 
van allerlei Haarlemse gebruiken. Ze zijn 
voor Serious Request, en het goede doel 
wat ze dit jaar steunen, gemotiveerd om 
mee te helpen het streefbedrag binnen te 
halen. Renee die zijn baard bijna wekelijks 
laat verzorgen door de barbier, zal moeten 
afkicken van zijn troetelbehandelingen. 

René, met zijn zelf bijgehouden ietwat ros-
sige baard, zal vooral de jeuk moeten weer-
staan die hem altijd parten speelt zodra zijn 
baard ouder is dan drie weken. Zo hebben 
ze allebei hun persoonlijke uitdaging, naast 
het ronselen van zoveel mogelijk vrienden, 
familie en bekenden voor hun ludieke maar 

toch ook echt serieuze actie. Want seksueel 
geweld tegen meisjes en vrouwen in oor-
logsgebieden, mag en kan niet. Eerst niet, 
nu niet en later niet. Nooit. 

Elke deelnemer kan 
zich 
aanmelden via 
kominactie.nl/baardlem

Links naar rechts: René Cremer en Renee Beekhuis

“Teflon en andere verhalen”

Marco Termes

 “Ik begin zo langzamerhand zelf een 
volleerd uitgever te worden,” grapt schri-
jver Marco Termes. Ondanks het feit dat 
hij is opgenomen in de schrijversstal van 
uitgeverij De Geus, blijkt dat geen garantie 
dat al zijn werk ook wordt gepubliceerd. 
Zijn boek ‘Vriend en Vijand’ werd daar 
enkele jaren geleden wel uitgegeven. “Ik 
heb daarom besloten om drie long reads en 
een novelle in eigen beheer uit te geven. Via 
crowdfunding heb ik de nodige financiële 
middelen weten binnen te halen. Ongeloof-
lijk vind ik dat, dat mensen zoveel vertrou-
wen stellen in mijn werk. Iets waarvoor 
ik ze opnieuw wil bedanken!” Het eerste 
exemplaar van ‘Teflon en andere verhalen’ 
werd door Termes zelf overhandigd aan 
Zandvoorts burgemeester Niek Meijer. 
Meijer nam het eerste boek vereerd in ont-
vangst. “ Ik had zelf wel wat Teflon kunnen 
gebruiken de afgelopen periode….”

Termes heeft meerdere romans en enkele 
poëziebundels geschreven. Romans als ‘De 
Zesde Republiek’, ‘Tyrannosaurus Regina’ 
en ‘Vriend en Vijand’ zagen al eerder het 
levenslicht. Wat maakt dat hij nu korte 
verhalen schrijft? “Het is voor mij een 
nieuwe uitdaging.  Ik wil het vak van alle 
kanten beheersen, dus ook deze discipline. 
Je moet werken met andere spanningsbo-
gen, je hebt minder ruimte om karakters 
te ontwikkelen. Dat gegeven is voor mij 
interessant. Maar in de afgelopen jaren heb 
ik geleerd het inlevingsvermogen van de 
lezers op waarde te schatten. De lezer is 
vaak veel slimmer dan de commercie ons 
wil doen geloven. Dat idee van: het volk wil 
eenvoud, dus geven we ze simpel vermaak, 

daar moeten uitgeverijen en televisiepro-
ducenten eens vanaf durven stappen. Een 
goed verhaal is een mengvorm van leuk en 
leren tegelijk. Het zou mooi zijn als de lezer 
denkt: ‘Gaaf, dat wist ik nog niet en wat 
een fijne manier om het me te vertellen.’ 
De verhalen van Edgar Allan Poe en Roald 
Dahl zijn daarvan prima voorbeelden, 
maar ik streef naar de beste verhalen van 
Marco Termes. In ‘Teflon en andere verh-
alen’ staat dus eigenlijk mijn hernieuwde 
meesterproef. Ik wil niet anders dan mijn 
oorspronkelijke zelf zijn in mijn schrijven. 
Mijn streven is om kwaliteit te bieden aan 
mijn lezers. Daar moet je dan misschien 
meer moeite voor doen, maar ik doe er 
alles aan om dat dan ook die moeite waard 
te laten zijn. De eerste reacties - ook uit 
onverwachte hoek - zijn extreem lovend. 
Dan ben ik blij, want daar doe ik het voor. 
Dat mensen het de moeite waard vinden en 
op een of andere manier geraakt worden.”

De verhalen zijn exact gepubliceerd zoals 
Termes ze heeft geschreven; de onversned-
en manuscripten. Er zijn geen redacteuren 
aan te pas gekomen. “Dat vind ik af en toe 
lastig. Ik schrijf mijn verhalen vanuit een 
goed overdachte visie. Dat vertel ik natu-
urlijk ook aan een uitgever, die er vervol-
gens een redacteur op loslaat. Iemand die 
niets van mij of mijn schrijven weet. Dan 
krijg ik mijn werk onder ogen en dan blijkt 
dat ze hebben zitten schrappen in de es-
sentie van het verhaal, om het zogenaamd 
‘leesbaar te houden’. Ik kan niet slechts 
schrijven naar de wensen van ‘het grote 
publiek’. Ik schrijf vanuit mezelf, steeds op 
zoek naar de ‘uitlijning’ van mijn hart en 

hoofd. Die moeten op een lijn zitten. ‘Niet 
nadenken. Zelf denken’”, aldus Termes. 
In een wereld die altijd roept dat authen-
ticiteit het hogere doel moet zijn, is het op 
zijn minst verbazingwekkend dat alles wat 
geschreven wordt door hetzelfde filter van 
‘het grote publiek’ geperst moet worden. De 
verhalen van Termes zijn authentiek, spelen 
zich af in verschillende actuele achtergron-
den en omstandigheden en blijven de lezer 
bij. Vaak zelfs spelen zijn verhalen in de 
‘binnenkort toekomende tijd’ in landen als 
Syrië en Rusland, voordat de actualiteiten, 
die wij dagelijks nu op alle journaals en 
actualiteitenrubrieken voorbij zien komen, 
er zich beginnen af te spelen. Naast zelf 
denken kan Termes ook vooruitdenken.  

De verhalenbundel omvat vier verhalen, 
allemaal met een geheel eigen karakter. Van 
zelfopoffering naar moord, van psychiatrie 
naar misdaad. Collega schrijver en jour-
nalist Pieter Waterdrinker omschrijft het 
als volgt: “Termes is een auteur die je raakt 
in je hart en – als het moet – in je nieren. 
Een geboren schrijver die een groot publiek 
verdient.”

‘Teflon en andere verhalen’ is voor €15.- 
verkrijgbaar bij diverse boekhandels in 
Zandvoort, Haarlem en omgeving, waar-
onder boekhandel Blokker in Heemstede.

De Kerstperiode breekt weer aan het-
geen betekent dat er weert nieuwe verza-
mel-CD’s uitkomen. Zo ook de nieuwe 
verzamel-CD van de rockgroep Queen. 
Helaas betreft het hier voornamelijk oude 
nummers en is deze CD alleen leuk voor de 
echte diehard-fans en voor de mensen die 

deze muziek nog helemaal niet kennen. De 
afgelopen jaren heeft Queen, na de dood 
van Freddy Mercury, de plek van de lead-
zanger proberen te vervangen. Helaas is de 
unieke stem van Mercury zeer moeilijk te 
evenaren. Voorde liefhebbers van de mu-
ziek van Queen en in het bijzonder van de 

stem van Freddy Mercury, is er nu een goed 
alternatief in de muziekbusiness.
Het gaat hier om de Canadese zanger Marc 
Martel. Marc kreeg bekendheid door zijn 
vertolking van ‘Somebody to love’ op You-
tube. Met miljoenen volgers op dit video-
kanaal deed hij het beter dan de stand-ins 
van Mercury, die waren ingehuurd door 
de andere leden van Queen. Dit leidde tot 
een ‘gezamenlijk’ optreden van Queen. Dit 
werd een waar succes waardoor Martel 

Martel: Imitator of opvolger?

nu rondtoert als coverband van Queen. 
Gelukkig maakt Martel ook eigen mu-
ziek. Zijn album ‘Impersonator’, dat in 
september j.l. is uitgekomen, is een goede 
toevoeging aan het genre van de muziek 
van Queen. De muziek wordt omschreven 
als een combinatie van Queen en van een 
andere rockgroep, genaamd ‘Muse’. Vooral 
de nummers ‘Stalemate’ en ‘Paradise’ zijn 
zeer herkenbaar voor de liefhebbers van de 
Britse rockgroep.

   
  Just in Time Business communications

JIT verricht journalistieke werkzaamheden, verzorgt (be-

drijfs)rapportages, maakt jaarverslagen, schrijft teksten voor 

brochures, folders, edit, redigeert nieuwsbrieven (waaronder 

die van BeterBusiness www.beterbusiness.nl) en verzorgt 

SEO-teksten voor websites voor verschillende doelgroepen.

www.jitprom.nl

jiprom@xs4all.nl

06 - 51 87 52 26
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Ondernemer Frank Böhm maakte van feesten organiseren zijn beroep

‘Als je doet wat je leuk vindt, 
voelt het nooit als werk’

Jeroen Dikker
Haarlem - DJ, evenementenorganisator en 
eigenaar van conceptbureau Flexcitement. 
Ondernemer Frank Böhm (37) heeft het er 
maar druk mee. Wat ooit onschuldig begon 
met het organiseren van een afstudeerfeestje 
in 1996 is uitgegroeid tot een grote onderne-
ming. 
 
Böhm denkt glimlachend terug aan hoe het 
allemaal begon. Hij was geslaagd voor zijn 
VWO en wilde samen met zijn vriend Nick 
een feestje organiseren. ,,Er werd op dat 
moment na mijn slagen niet veel georgani-
seerd, dus besloten wij om het zelf te doen. 
We gingen allerlei bedrijven en organisa-
ties af om een geschikte locatie te vinden, 
maar telkens liep het op niets uit.” Bij Club 
Cogull aan het Houtplein, tegenwoordig 
de plek waar coffeeshop Willie Wortel 
zit, konden de twee uiteindelijk het feest 
organiseren. 
 
,,We begonnen heel knullig. Mensen 
betaalden een aantal gulden entree en 
zelf verdienden wij er niets aan.” Het feest 
werd een groot succes en 250 man kwam 
af op het evenement. Het duurde niet lang 
voordat bezoekers vroegen om een vervolg 
op het feest. ,,Toen gingen wij zitten met de 
eigenaar en deze keer kregen wij wel een 
deel van de opbrengst van de entree.”
Böhm had de smaak te pakken en wilde 
tijdens zijn studie aan de VU meer gaan 
organiseren. ,,Ik wist zelf nog wel een 
andere zaal om een evenement te organi-
seren. Het Stadscafé waar tegenwoordig 
het Douwe Egberts café inzit. Achter het 
café was een grote lege zaal waar Nick en ik 
voor het eerst zelf een feest organiseerden. 
Wij moesten alles regelen. Licht, geluid en 
de promotie. Toen leerde ik pas echt wat 
ondernemen inhield.”
 
 De feesten in deze zaal moesten voor jon-
geren van rond de 16 jaar worden.  ,,Daar 
was toen nog niets voor. Wij zijn toen 
maandelijks daar feesten gaan geven. Wij 

gingen tijdens schoolpauzes de pleinen af 
om daar flyers uit te delen voor de evene-
menten. Ze werden zo goed bezocht dat wij 
op een gegeven moment moesten instellen 
dat je alleen met flyer naar binnen mocht. 
Veel mensen probeerden ze te kopiëren om 
binnen te komen. Ze werden zelfs doorver-
kocht. Niet te geloven. Op de flyers kwam 
een UV stempel tegen het kopiëren en ook 
de entree tickets werden beveiligd met UV 
stempels en op rood karton met zwarte let-
ters gedrukt zodat ze moeilijk na te maken 
waren.” 
 
 Dat deze feesten nog steeds leven onder 
veel van de toenmalige bezoekers bleek be-
gin november maar weer. Toen werd voor 
de zesde keer een reünie georganiseerd, 
waarbij mensen weer even terug in de tijd 
konden met hits uit de jaren negentig.  

,,Dat is wel kicken. Om al die men-

sen daar weer te zien.” 

Een aantal jaren geleden organiseerde 
Böhm zo een reünie voor het eerst. ,,Ik ben 
toen op zolder gaan zoeken in wat dozen 
naar fotorolletjes uit die tijd. Die heb ik 
ingescand en op Hyves gezet. 
Veel mensen spotten zichzelf op die foto’s. 
Dat heeft enorm geholpen met het succes 
van de reünie. Het feest zou in de klei-
ne zaal in het Patronaat zijn, maar twee 
weken van te voren was het al uitverkocht. 
Wij mochten toen naar de grote zaal en 
uiteindelijk kwam er ongeveer 700 man. 
Iedereen zag elkaar weer. Ik draaide de 
oude nummers. Ik zette het geluid even uit 
en iedereen brulde mee. Het was geniaal.”

 Tegenwoordig doet Böhm veel meer dan 
alleen feesten organiseren. Hij is ook dj en 
eigenaar van conceptbureau Flexcitement. 
,,Hierbij verzorg ik interactief entertain-
ment tijdens evenementen. Een voorbeeld 
hiervan is Disco Bingo, waarbij iedereen 

roept wint. Of wat dacht je van Happy 
Hardcore Karaoke. Het concept is niet 
uniek, maar ik geef er aan andere draai aan, 
waardoor het net anders is.”
 
Böhm had nooit verwacht dat wat ooit 
begon als een feestje zou uitgroeien tot een 
volwaardig bedrijf. ,,Ik was er nooit zo mee 
bezig. Ik heb ook nooit een studie gezocht 
die aansloot op evenementen organiseren. 
Ik heb Sociaal Culturele Wetenschappen 
gestudeerd op de VU puur omdat ik het 
leuk vond. Dat geldt ook voor mijn werk. 
Als je de dingen doet die je leuk vindt, dan 
voelt het nooit als werk. Wat ik niet leuk 
vindt, besteed ik uit. Ik ben net verhuisd 
en ik ben niet erg handig, dus de elektra 
in mijn nieuwe huis laat ik door iemand 
anders doen”, glimlacht Böhm. 

 Böhm heeft alweer grootse plannen voor 
de aankomende tijd. ,,Ik ga de program

                      Frank Böhm foto: Lion van den Brand

mering in Club Ruis doen vanaf 21 novem-
ber op de vrijdagen en ik wil dit combine-
ren als het kan met een singlesavond. 

Verder sta ik in december op het podium 
op de Nieuwe Groenmarkt tijdens Serious 
Request.” Wat hij verder gaat doen ziet hij 
wel. ,,Er zijn mensen die plannen hun hele 
leven vooruit. Ik ben het tegenovergestelde. 
Je kan het proberen te plannen, maar het 
leven loopt toch altijd anders.” 

                                                            foto: Michael Graste

Zaterdag  
13 december 2014
EVENEMENT
Anton Pieck Parade

Zondag 14 december 
2014
EVENEMENT
Kerstmarkt Haarlem

Donderdag 
18 december t/m 
woensdag 24 december 
2014
EVENEMENT
3FM Serious Request

Los!
Studentenfeest 
4-11- 18 december 
Patronaat

Alain Clark
Walk With Me
donderdag 
11 december | 
20:15 uur
STADSSCHOUW-
BURG

Kerstconcert Cape 
Town Opera Chorus
African Angels

vr 19 december 
20:15 uur
PHILHARMONIE
GROTE ZAAL


